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O informiranju v sindikatih je bilo doslej že veliko pove
danega — zanesljivo precej več, kot pa je bilo storjenega, naj 
že bo za takšno ali drugačno rešitev, ki je bila doslej javno iz
rečena. - Vsaj kar zadeva osrednji informativni medij .slovenskih 
sindikatov — Delavsko enotnost — to zagotovo velja.

Precej radi se tudi izgovarjamo tako, da danes razmišljamo 
samo o konceptu lista, jutri pa spet samo o denarju, ki ga'od
števamo za to, da imajo v sindikatih svoj časopis. Preštevamo 
denarce in ne mislimo na muziko pa spet hočemo muzike ih nam 
je žal denarcev. In vendar je še zmeraj resnična tista, da je za 
malo denarja malo muzike, za več denarja pa več.

Tudi učitki so že precej bradati: slaba investicija, ker je od
mevnost premajhna. Odmevnost pa je premajhna zavoljo nizke 
naklade, zavoljo nizke naklade je večja cena posameznega izvo-

Nakazana rešitev
da in ker prodajna cena še zdaleč ni ekonomska, seveda pre
sahnejo tudi tisti denarji, od katerih je odvisna večja pestrost, 
večja kvaliteta — večja odmevnost — višja naklada — nižji 
stroški na izvod itd.

Pa smo v začaranem krogu.
Iskanja rešitev, kaj storiti s sredstvom javnega obveščanja, ki 

Qa imamo, lebde med dvema skrajnostima. Prvi pravijo: list naj 
se prodaja. Drugi pa: list naj bo v pomoč organizaciji, ker pa ga 
Potrebuje organizacija, naj ga tudi plača.

Dolgoletno polemiko o tem, kdo ima ptav, je zdaj prekinil 
Republiški odbor sindikata delavcev industrije in rudarstva Slo
venije s sklepom, da z novim letom naroči naš list za člane iz
vršnih odborov osnovnih sindikalnih organizacij iz svojih pro- 
računskih sredstev. Utemeljitev tega sklepa se je glasila: »Ko 
smo analizirali delo osnovnih organizacij, smo ugotovili sila 
šibko informiranost o medsebojnih prizadevanjih. Ko pa naro
pamo Delavsko enotnost za člane izvršnih odborov, so dane mož- 
hosti, da se poveča pretok po tem kanalu medsebojnega infor
miranja.«

Pa še res je, da ima vsak časopis ali glasilo tem ožji krog 
bralcev in naročnikov, kolikor manj je splošno informativen in 
zabaven in kolikor bolj je poseben v svoji vsebini. Slednjič gre 
tudi za to, da velika večina sindikalnih delavcev dela v 
findikatih, ne da bi za to dobila prebito paro. So res dolžni zato, 
da bi bili poučeni, informirani za to delo, iz lastnega žepa kupiti 
časopis, ki jim to daje? Vsi ti aktivisti, mislim, da si to lahko 
Povemo, tudi ne delajo v sindikatu iz ‘notranjega pohlepa in 
zato tudi ne hlepe po branju, kakšno je naš list. Kar pa je 
takih, so že vsa leta naši stalni naročniki.

Vsi kajpak lista ne bodo brali, tudi če ga bodo dobivali za- 
stonj; nekateri pa se ga bodo sčasoma navadili. ■. Povečala se 
b° odmevnost, višja naklada bo pomenila nižje stroške na izvod, 
s tem bo več možnosti za izboljšanje časopisa...

To pa že ni več začaran krog. BOJAN SAMARIN
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Nerazvita organizacija 
ne more biti učinkovita

LJUBLJANA, 15. decembra — Danes se je sestal na ple
narno zasedanje Republiški odbor sindikata delavcev indu
strije in rudarstva Slovenije, člani so razpravljali o prvi 
točki dnevnega reda o delu republiškega odbora in njegovih 
organov v minulem enoletnem obdobju, pri čemfer so opre
delili tudi glavne naloge odbora v prihodnjem obdobju. Za 
tem je plenum sprejel predlog proračuna za prihodnje ob
dobje in se med drugim odločil, da Iz svojih sredstev zago
tovi članom izvršnih odborov v osnovnih organizacijah brez
plačno naročnino na Delavsko enotnost. V nadaljevanju seje 
je republiški odbor obravnaval še načela organiziranosti sin
dikalnih organizacij v združenih podjetjih in v podjetjih z dis
lociranimi obrati ter na osnovi analize razgovorov v devetih 
delovnih organizacijah sprejel ustrezne sklepe in stališča za 
akcijo sindikatov.

STRAN OD FORUMSKEGA 
DELA

Pd poslovniku republiškega 
odbora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva Slovenije 
mora plenum vsaj enkrat na le
to razpravljati o minulem delu, 
Zadnje plenarno zasedanje so 
zato člani izkoristili 'prav v ta 
namen ter ocenili delo odbora 
od junija lani pa do danes. Ne 
da bi hoteli tokrat povzemati 
precej zajetno vsebinsko in sta
tistično analizo dej&vnosti repu
bliškega odbora tega-strokovne
ga sindikata, vendarle povzema
mo dve najbolj značilni ugoto
vitvi:

• v minulem obdobju se je 
sestal republiški odbor na 38 se
jah in posvetovanjih, kar pome
ni, da je republiški odbor — bo
disi v plenumu, bodisi v kate

rem drugem organu — zasedal 
na vsakih štirinajst dni;

• čeprav še ne vsi, vendar 
pa v večini, so v minulem ob
dobju zaživeli sveti republiškega 
odbora, ki so kot samostojna te
lesa analizirali problematiko 
posameznih panog in dejavnosti 
ter pri tem povsem samostojno 
oblikovali svoja stališča in na
potke za akcijo sindikatov.

Prostor nam preprečuje, da 
bi to več kot enoletno delo re
publiškega odbora sindikata de
lavcev industrije in rudarstva 
Slovenije »premerili« in ocenili 
tudi z aspekta, kako je širša 
javnost sprejemala stališča, 
predloge in sklepe vodstva tega 
strokovnega sindikata, katere 
pobude republiškega odbora so 
bile sprejete in katere ne, v ka
terih pogledih in zakaj je bil re-
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POLLJUVEN
je edinstven geriatrik 
— sredstvo za ohrani
tev svežine.
Nesporno dokazan je 
njegov učinek na mož
gane in živce, na srce, 
na krvni obtok in pre
bavo.

PRED I. ZASEDANJEM KONFERENCE ZKS

FO KAKŠNI 
POTI?

V prostorih skupščine SRS 
v Ljubljani se bo 8. in 9. ja
nuarja prihodnje leto prvič 
sestalo najvišje vodstvo ZKS 
med kongresi— konferenca 
ZKS. Centralni komite se na 
to delovno srečanje komuni
stov iz vseh krajev Slovenije 
skrbno pripravlja, saj mu je 
v celoti posvetilo dve seji od 
skupno desetih po VI. kon
gresu ZKS. Na 9-. seji, 27. no
vembra letos, je centralni ko
mite razpravljal o osnutku 
resolucije, ki naj bi jo po 
javni razpravi sprejela kon
ferenca, na 10. seji, 18. de
cembra, pa o pregledu svo
jega dela in dela svojih or
ganov, ki ga namerava po
sredovati konferenci v kritič
no oceno.

Na podlagi gradiva, ki ga je 
CK ZKS obravnaval na svojih 
zadnjih dveh sejah, je mogoče 
sklepati, da bo konferenca raz
pravljala o vseh pomembnejših 
vprašanjih političnega in druž- 
beno-ekonomskega razvoja Slo
venije. 'Razpravo na zasedanju 
naj bi spodbudil predlog resolu
cije, kako naj ZKS deluje v raž- 
merah samoupravljanja, ki je 
že v javni razpravi. Kakor po 
navadi gre tudi tokrat za dokaj 
obsežno gradivo, ki ga je več 
tednov kolektivno pripravljala 
posebna komisija CK ZKS.

Poglejmo, s kakšnimi osnov
nimi dilemami se je ta komisija 
pri svojem delu srečala in kakš
na je podoba osnutka resolucije' 
Komisija si je predvsem zasta
vila vprašanje, ali ZKS potre
buje ob stališčih VI. kongresa 
ZKS, IX. kongresa ZKJ in zad
njih treh plenarnih sejah CK no
vo, celovitejšo resolucijo, v ka-

"teri naj bi ponavljali naloge ko
munistov, ali pa potrebujemo 
predvsem resolucijo, ki naj po
ve, kako daleč so slovenski ko
munisti prišli pri uresničevanju 
stališč, sprejetih na sejah CK in 

; kongresih. Komisija se je odlo
čila, da v resoluciji ne bo po
navljala jasnih in utemeljenih 
stališč, ki jih vsebujejo že drugi 
dokumenti, zato je v osnutku re
solucije poudarila le tista vpra
šanja, ki so bodisi najbolj aktu
alna in pomembna za naš raz- 

(Nadaljevanje na 4. strani)

publiški odbor pred drugimi 
družbeno-političnimi dejavniki 
in vodstvi. Po drugi strani pa 
tudi res, da lahko dovolj suve
reno izreče tako ■ oceno le širši 
krog članstva bodisi' v javni 
razpravi bodisi na občnem zbo
ru. Kljub vsemu pa si spričo 
podatkov, ki so na- voljo o mi
nulem več kot enoletnem delu 
tegp republiškega vodstva, le 
lahko dovolimo trditev, da je 
bilo delo programirano, načrtno 
in stalno ter da si je republiški 
odbor prizadeval čimbolj poru
šiti toge forumske okvire. To 
dvoje pa prav gotovo predstav
lja tisto odliko minulega delo- 

. vanja, ki bi jo kazalo še bolj 
uveljaviti v prihodnjem delu re
publiškega odbora.

Sicer pa se tako glasi tudi 
eden od sklepov na zadnji ple
narni seji vodstva tega strokov
nega sindikata.

GLAVNE NALOGE
REPUBLIŠKEGA ODBORA
Program republiškega odbora, ki 

ga je plenum sprejel za prihodnje 
obdobje, ne predstavlja ostre pre
lomnice med dosedanjim in prihod
njim delom; kljub nekaterim novim 
nalogam republiškega odbora ven
darle vsebuje dobršen del nalog, ki 
jih ta sindikat doslej še ni uspel 
v celoti razrešiti. Republiški odbor 
si je tako ^adal, da bo v prihodnjem 
obdobju bodisi v plenumu, predsed
stvu ali v komisijah:

• spremljal uresničevanje reso
lucije v okviru ekonomske politike 
in politike zbiranja ter uporabe 
sredstev za splošno ,potrošnjo;

% vključil se bo v javno raz
pravo o osnovah srednjeročnega 
programa razvoja republike;

• vključil se bo v razpravo o 
zakonskem urejanju področja po- 
kojninsko-invalidskega zavarovanja 
in zdravstvene zaščite;

• vključil še bo v prizadevanje 
za družbeno usmerjanje delitve do
hodka in sredstev za osebne dohod
ke;

• odbor si bo tudi v prihodnje
prizadeval za učinkovitejše urejanje 
samoupravnih odnosov v delovnih 
organizacijah; i

• na osnovi že pripravljenih 
ocen o vsebini in organizaciji sa
moupravljanja ter organizacije sin
dikata v podjetjih z dislociranimi 
obrati bo odbor opozoril na po
manjkljive rešitve samoupravnega 
položaja delovnih ljudi in na slabo
sti v delovanju sindikatov;

• odbor bo še naprej proučeval 
sistem formiranja in delitve dohod
ka v delovhih organizacijah ter si 
pri tem prizadeval uveljaviti take 
rešitve, da bodo delovne enote do
bile dejanske možnosti vplivanja iri 
odločanja o gospodarjenju.

H odbor ugotavlja, da porasta 
življenjskih stroškov pogosto ne bo- 
vladano, zato bi se morali v inte
resu članstva tako organizirati, da 
bi lahko zagotovili realno ugotav
ljanje gibanja življenjskih stroškov 
in da bi izoblikovali odnos sindi
katov do tega porasta ter pri tem 
določili kriterije, kdaj in kako se 
upreti dvigu življenjskih stroškov 
ter kdaj in kako v takih primerih 
valorizirati osebne dohodke; zavoljo 
racionalnosti in potrebne enotnosti 
bo odbor predlagal RS ZSS, da bi 
se skupaj zavzela za uresničenje te 
naloge.

Sveti republiškega odbora bodo 
tudi v prihodnje samostojno obrav-

(Nadaljevanje na 4. strani)

Ti nffiljučje, da smo jesen
ih sko javno in precej sa- 

’ mokritično razmišljanje o 
temi PRITISKI sklenili' prav 
na pragu skupščinskih razprav 
o podobi naše gospodarske po
litike v prihodnjem letu: pod 
tisto, kar je bilo, je bilo treba 
potegniti črto in začeti znova. 
Ampak tokrat res zares, kajti 
»spoznalo se je«, kot smo pi
sali, da pritiski in izsiljevanja 
nujno povzročajo politično ne
stabilnost, vnašajo nezaupanje 
v medrepubliške in mednacio
nalne odnose, rušijo avtoriteto 
ustavnih in demokratičnih in
stitucij ter spgdkopujejo teme
lje našega družbeno-politične- 
ga sistema. Če se pritiskom ne 
bi odločno uprli, bi se lahko 
razrastli v sistem, ki bi lahko

j Trpežne 
j naloge

postal usoden za razvoj siste
ma demokratičnih samouprav
nih odnosov. Zato tudi ne mo
remo govoriti o pozitivnih ali 
negativnih pritiskih, ampak le 
o škodljivosti pritiskov na
sploh, itd.

AH smo tokrat končno za
čeli zares? Nič še ne kaže! Res 
je, da po vsesplošni jugoslo
vanski načelni zaobljubi re
formi, ne tisti pred štirimi le
ti, ampak letošnji, jesenski, še 
ni poteklo mnogo časa, še bolj 
res pa je — vsaj tako pričajo 
vroče razprave o naši gospo
darski politiki v prihodnjem 
letu na zvezni ravni, medtem 
ko javnost še ni imela možno
sti od blizu videti smernic za 
uravnavanje te politike od bli
zu — da tako imenovane pro- 
tireformne sile še zdaleč ne 
nameravajo pustiti boja za iz
jemne . privilegije, olajšave, 
regrese in' druge nezažetene 
ugodnosti v korist podpovpreč
no produktivnih delovnih in 
družb eno-političnih skupnosti 
ter v škodo hitrejše rasti nad-

• (Nadaljevanje na 5. strani)
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7 dni v sindikatih

REZERVIRANI STOLPEC
'

Albert Gregorič
direktor tekstilne tovarne »Okrogli
ca«, Volčja draga:
0 Od minulega leta vodite tekstilno to

varno v Volčji dragi. Ce se še prav 
spominjamo, se je »Okroglica« . v mi
nulem letu znašla v precejšnjih težavah. 
Kakšne pa so vaše zdajšnje skrbi?

Mislim, da smo se v glavnem skopali iz zadrege. Naš 160-član- 
ski kolektiv bo do konca letošnjega leta, če lahko zaupamo do
sedanjim izračunom, dvignil realizacijo v primerjavi z minulim 
letom za približno 40 %. Se pomembnejše pa se mi zdi dej
stvo, da letos poslujemo ob praznih skladiščih gotovih izdelkov, 
medtem ko smo se še lani dušili v njih. Zato lahko rečem, da 
se je v minulem obdobju podjetje organizacijsko, poslovno in 
kadrovsko utrdilo ter prilagodilo v svojem poslovanju tržnim 
razmeram. Za temi dejstvi, ki jih je sila lahko označiti z dvema 
ali s tremi besedami, pa se skrivajo brezštevilni napori celotne
ga kolektiva. In moram reči, da so ljudje, ki vidijo napredek, 
tudi pripravljeni premagovati težave, čeprav je to včasih pove
zano z izjemnimi prizadevanji. Lahko 'pA rečem, da so ta pri
zadevanja dobila tudi delno materialno »povrdčilo-«, če lahko 
tako rečem, saj so v letošnjem letu porasli osebni dohodki za 
približno 20°/t>. A ne razumite te moje pripovedi kot trditev, da 
smo prebrodili vse težave. Teh je še veliko, povzroča pa nam jih 
zlasti dejstvo, da prostori naše tovarne že dolgo ne ustrezajo 
tehnološkemu procesu, da imamo sila zastarele strojne naprave, 
da ni vsa proizvodnja pod eno streho, da zato ne moremo ure
diti notfanjega transporta, da so naši proizvodni stroški znatno' 
višji, kot bi lahko bili. To so zadeve, zavoljo katerih me danes 
še pogosto preganja mora. Z rekonstrukcijo tovarne, v katero 
smo stopili, pa upam, da bodo zdajšnje skrbi v marsičem od
padle.

PROTI
PRISILNI UPRAVI

Svet zveze jugoslovanskih sindikatov je pred nedavnim naslovil zvez
nemu izvršnemu svetu posebno pismo, v katerem se zavzema, da naj bi 
do nadaljnjega dali z dnevnega reda predlog sprememb temeljnega za. 
kotla o podjetjih, saj bi z njim znatno porasel pomen prisilne uprave, 
sicer enega izmed ukrepov za zmanjšanje obsega nelikvidnosti.

V tem pismu Svet ZS.I poudarja, da prisilna uprava ni primerna ob; 
lika družbene intervencije tedaj, ko je treba na račun posamičnih inte
resov zaščititi širše družbene interese. Po svojem družbeno-ekonomskem 
bistvu sedanji institut prisilne uprave negira samoupravljanje in odreka 
združenim delavcem sposobnost, da razrešujejo težave pri gospodarjenju, 
podcenjuje in preprečuje uveljavitev takih ukrepov, ki razkrivajo for
malno in uveljavljajo dejansko samoupravljanje (odpoklic direktorja, 
vodilne skupine, izvršilnih organov pa tudi delavskega sveta), s čimer se 
neposredno krepijo tehnokfatsko-managerske in birokratske težnje.

V pismu jugoslovanskih sindikatov je označena prisilna uprava kot 
preostra sankcija, ki neupravičeno zadene vse delovne ljudi, praviloma 
pa je veliko manj boleča za tiste, ki so s svojo nesposobnostjo privedli 
delovno organizacijo-v težave. Tako je eden od prvih ukrepov prisilne 
uprave odpuščanje delavcev, ki doseže v nekaterih primerih celo več 
kot 30 odstotkov zaposlenih. Pozitivni učinki, ki jih neupravičeno pri
pisujemo uvedbi prisilne uprave, pa ne bi mogli biti ustvarjeni, če ne bi 
angažirali tudi znatno večjih družbenih sredstev. Za časa prisilne upra
ve se praviloma tudi ne dogajajo »čudeži«, da bi delovna organizacija z 
rekonstrukcijo, spremembo tehnologije ali z nekaterimi drugimi dkrepl 
krenila na povsem nova pota gospodarjenja, skorajda vse skrbi in te
žave še naprej ostajajo na plečih samoupravnih organov in kolektiva in 
morajo sami iskati zanje trajne rešitve. Izkušnje tudi izpričujejo, da je 
bila prisilna uprava najpogosteje edini ukrep družbene intervencije in da 
ni bila zagotovljena pravočasna pomoč širše družbene skupnosti.

To so nekateri od glavnih razlogov, da so sindikati proti razširitvi 
možnosti za uveidbo prisilne uprave. Pri tem sindikati tudi poudarjajo, 
da samoupravljanja ne moremo trajneje razvijati z nesamoupravnimi 
metodami, kakršna pa je prav prisilna uprava. Zavoljo tega Svet ZSJ v 
svojemu pismu zveznemu izvršnemu svetu tudi predlaga — čeprav pismo 
noče vsiljevati dokončnih rešitev — da bi naj sveti delovnih skupnosti 
v občinskih skupščinah na osnovi ocene gospodarjenja formirali posebne 
delavske svete ali njihove izvršilne organe, ki bi jih sestavljali tako člani 
delovne skupnosti, predstavniki občinske skupščine kot tudi bank, SDK, 
poslovnih partnerjev in drugih institucij. Tl organi naj bi dobili širša 
pooblastila pri sprejemanju in uveljavljanju samoupravnih sklepov in 
bi zato ob ustrezni družbeni pomoči lahko zelo učinkovito sanirali raz
mere v podjetjih. Sindikati v svojem pismu še pristavljajo, da bi s ta
kimi rešitvami zanesljivo dosegli veliko večje učinke kot pa s prisilno 
upravo, saj bi bile take rešitve zasnovane na dejanskih načelih samo
upravljanja in samoupravnih odnosov.

ZAMRZNITEV CEN 
NI REŠITEV

Predsedstvo sveta hrvaških sindikatov Je na zadnji seji obravnavalo 
gibanje na tržišču in pri tem ugotovilo, da bi stopili v novo leto s pri
bližno 11 odstotkov višjimi življenjskimi stroški, če bi se nadaljeval seda-, 
nji porast cen, če bi povečali cene vsi tisti, ki to bodisi žele, bodisi hočejo 
stortfi. S tem pa bi seveda strmoglavo krenili v inflacijo in ogrozili stan
dard kategorij delavcev z najnižjimi osebnimi dohodki. Tega pa seveda 
ni mogoče dovoliti.

Kaj storiti spričo takih gibanj in teženj na tržišču?
Sindikati na Hrvaškem ugotavljajo naslednje vzroke za sedanji vse

splošen pritisk za povečanje cen:
& prekomerne in še vedno nepokrite investicije na vseh ravneh — 

od federacije do komune;
• komunalne zahteve, davki, takse, prispevki itd.;
• Aeizoblikovan gospodarski sistem, ki nima ustreznega ekonomskega 

Instrumentarija in zato tudi ne čvrste ekonomske politike;
© razdrobljenost in zastarelost trgovske mreže, ki ni tisti medij, ki bi 

povezoval proizvajalca In potrošnika,
• predimenzioniranost nekaterih oblik splošne in družbene porabe,
© neučinkovitost delovnih kolektivov, ki namesto da bi vlagali v

proizvode, po katerih povprašuje tržišče, investirajo v stroje nasploh,
© osiromašenje gospodarstva.
Odstraniti te glavne vzroke, bi pomenilo stabilizirati tržišče. Na prvi 

videz bi .lahko kaj takega dosegli s splošno zamrznitvijo cen, vendar pa 
se hrvaški sindikati niso zavzeli za tak ukrep in so, nasprotno, poudarili, 
da zamrzovanje cen ne bi bil realen ukrep. Sindikati.na Hrvaškem zato 
predlagajo izpopolnitev gospodarskega instrumentarija, s čimer bi lahko 
uveljavili tudi razmerja, ki smo jih predvideli ob uveljavitvi gospodarske 
reforme. To pa seveda ne izključuje nekaterih trenutno potrebnih ukre
pov, ki so, po mnenju hrvaških sindikatov, v naslednjem: blokiranje cen 
za električno energijo, intervencijski uvoz svinjskega mesa, proučitev 
možnosti za zvišanje železniških tarif in možnosti za planirano zvišanje 
stanovanjskih najemenin.

Predsedstvo hrvaških sindikatov je še posebej opozorilo sindikate v 
tistih delovnih organizacijah, kjer želijo zvišati cene svojim proizvodom 
in uslugam, da jim bo tak ukrep prinesel samo trenutne efekte, zanes
ljivo pa bo sprožil verižno reakcijo na tržišču, ki bo paralizirala 
porast osebnih dohodkov in d\rig realnega standarda delavcev. Umiritev 
tržišča je pogojena z večjo produktivnostjo in z izpopolnitvijo gospodar
skega sistema ter s spoštovanjem reformnih razmerij v delitvi dohodka 
— poudarja predsedstvo sveta hrvaških sindikatov v svojih zaključkih.

KAKO VELIKA JE 
SOLIDARNOST?

Predsedstvo pokrajinskega odbora sindikata delavcev v kmetijstvu, 
živilski in prehrambeni industriji Vojvodine si je na zadnji seji prizade
valo odgovoriti na vprašanje, kako velika je bila aktivnost sindikalnih 
organizacij pri razvijanju solidarnosti delovnih ljudi.

Zbrani podatki za minulih šest let izpričujejo, da so sindikalne orga
nizacije tega sindikata sodelovale pri 13 solidarnostnih akcijah širšega 
značaja. Vsaka od organizacij je zbrala v tem obdobju v poprečju 84.268 
N-dinarjev, kar pomeni, da je vsak član sindikata v poprečju prispeval 
150 N-dinarjev. Razen teh splošnih akcij solidarnosti, ki imajo širši nacio
nalni ali celo internacionalni pomen, pa so sindikalne organizacije orga
nizirale tudi številne solidarnostne akcije internega pomena.

Pokrajinsko vodstvo tega strokovnega sindikata je ob tem ugotovilo, 
da je spričo nepravilnosti, ki spreniljajo sedanje obdobje našega eko
nomskega in družbenega razvoja, potrebno v sindikatih tudi v prihodnje 
nadaljevati z akcijami za razvijanje solidarnosti med delovnimi ljudmi. 
Spodbujanje solidarnosti med delovnimi ljudmi je ena stalnih nalog sin
dikata, so poudarili v svojih zaključkih na seji predsedstva pokrajin
skega odbora sindikata delavcev v kmetijstvu, živilski in tobačni indu- 
riji Vojvodine.

!i!lilllilill!l!!!llll!i!!llflllini!li!N

SAMOUPRAVNA 
SKLEPNA BESEDA

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

TRBOVLJE

Skoraj enoletna prizadevna 
bitka sindikata gradbincev na 
področju samoupravnega do
govarjanja je dobila v minu
lem tednu sklepno besedo. Di
rektorji in predsedniki delav 
skih svetov 56 gradbenih pod
jetij so v nadvse svečanem 
vzdušju, ob prisotnosti pred
stavnikov Republiškega odbo
ra sindikata gradbenih delav
cev, Sveta za gradbeništvo pri 
Gospodarski zbornici SRS in 
Biroja gradbeništva SR Slove
nije podpisali pet sporazumov: 

© sporazum o postopkih za 
samoupravno dogovarjanje in 
načelih za izvajanje samo
upravnih dogovorov v gradbe
ništvu in industriji gradbenega 
materiala;

© sporazum o osnovnih 
kriterijih za delitev dohodka 
v delovnih organizacijah v 
gradbeništvu;

@ sporazum o najnižjih 
obračunskih osnovah za delitev 
osebnih dohodkov in vrednote
nju dela. v kalkulacijah;

liilliiifc

9 sporazum o minimalnih 
standardih pri urejanju stano
vanjskih domov, provizorijev 
in delavskih naselij za grad
bene delavce in

9 sporazum o zaposlovanju 
in izobraževanju gradbenih 
delavcev.

Pot do sklepne besede je 
bila dolga in večkrat zavita v 
temo. Vsi, ki so hodili po njej, 
sindikat, samoupravni organi 
v delovnih organizacijah, po
slovna združenja, predstavni
ki gospodarskih institucij so 
se na njej deset in desetkrat 

. ustavili ter drug drugega pre
pričevali o vrednosti samo
upravnih dogovorov za nadalj
nji razvoj gradbenih podjetij 
in za človeka dostojnejše živ
ljenjske razmere gradbenega 
delavca. Tega ne kaže pozabiti 
tudi zdaj, ko so sporazumi 
podpisani, ko je velika bitka 
sindikatov in njihovih somiš
ljenikov dobljena. Le tako lah
ko pravilno ovrednotimo zrelo

presojo samoupravnih organiz
mov, da samoupravni dogovo
ri niso formalni dogovor, am
pak da terjajo predvsem kva
litetnejše samoupravne odnose 
v kolektivih in ustvarjalnejši 
ritem poslovanja in gospodar
jenja v gradbenih organizaci
jah. Prav zato so se V| nekate
rih delovnih organizacijah po 
večkrat sestali delavski sveti 
— vse dotlej, da so bili konč
no prepričani, da so gospodar
sko in samoupravno priprav
ljeni izpolniti vsebino samo
upravnih dogovorov.

Osnovna vrednost podpisa
nih sporazumov pa je nedvo
mno v izenačevanju pogojev 
gospodarjenja v vseh gradbe
nih podjetjih, v spoštovanju 
tržnih zakonitosti v gradbenem 
gospodarstvu in zato v pra
vičnejšem vrednotenju dela, 
boljših stanovanjskih razme
rah, večjem redu na področju 
zaposlovanja, izobraževanja in 
rekreacije gradbenih delavcev.

I. V.

Illlilll Milili

S SEJE OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA V NOVI GORICI

Dogradili bodo bolnišnico
Plenum novogoriških sindikatov je pozval delovne 
organizacije, da podpre akcijo za zbiranje sredstev, 

s katerimi bi lahko dogradili bolnišnico-

V začetku tedna se je se
stal plenum novogoriških 
sindikatoy in obravnaval 
problematiko gradnje bol
nišnice, ki so jo morali za
radi pomanjkanja finančnih 
sredstev ustaviti v 1. 1967. 
Medtem ko skelet nove bol
nišnice še vedno sameva 
nad Šempetrom, pa se raz
mere v stari bolnišnici — 
pravzaprav v provizorijih 
— iz dneva v dan poslabšu
jejo. Očitno je, da z dogra
ditvijo bolnišnice ni več 
mogoče odlašati.

Razmer? v novogoriški bol-, 
{jišnici so več kot kritične, tla 
gravitacijskem ozemlju, .kjer 
prebiva približno 110.000 prebi
valcev, je .bilo od 1957. leta da
lje za - silo. urejenih 386 bolni- - 
ških. postelj ali 3,5 postelj., na 
1000 prebivalcev. 2e v začetku 
maloštevilni funkcionalni., pro
stori so. se umikali vedno novim 
in novim bolniškim posteljam. 
Očesni oddelek novogoriške bol
nišnice domuje v leseni baraki, 
porodnišnica je v poslopju, kjer 
so bile pred vojno garaže, in
fekcijski oddelek je v nekdanji, 
stanovanjski stavbi v Ajdovšči
ni...

Leta 1967 je znašalo število 
sprejetih bolnikov 7801, letos jih 
napovedujejo podatki 12.200, le
ta 1957 je dosegla bolnišnica 
98.318 oskrbnih dni, za letos pa 
napovedujejo 142.770 oskrbnih 
dni.

Za gravitacijsko območje, 
kakršno ima splošna bolnišnica 
v Novi Gorici, bi bilo potrebno 
zagotoviti vsaj 5 do 6 bolniških 
postelj na 1000 prebivalcev. Na 
tem normativu je slonel tudi 
v letu 1963 sprejeti investicijski 
projekt, po katerem naj bi zgra
dili Jn opremili hospithlni trakt 
s pritiklinami, operacijsko tera
pevtski trakt, infekcijski odde
lek, ambulantni trakt in pro- 
sekturo v skupni predračunski 
vrednosti 18.260.000 N-din.

A kljub temu,- da je bila 
gradnja nove bolnišnice progra
mirana v dveh fazah, je bila 
ustavljena že v letu 1967, saj 
je neizpolnjevanje obveznosti 
investitorjev povsem podrlo 
konstrukcijo financiranja.

Odtlej nad Šempetrom sa
muje skelet nove bolnišnice, či
gar vrednost znaša 8,440.000 N- 
din. V tem času pa je postalo 
tudi očitno, da bo treba na novo 
izoblikovati program financira
nja gradnje, saj bodo tudi stro
ški gradnje znatno presegli pr
votne stroške. Zato so se v Novi 
Gorici tudi že odločili za revi
zijo investicijskega programa. 
Po novem programu naj bi 
zgradili v novih objektih skup
no 20.355 kvadratnim metrov 
bruto površine, sanirali pa naj 
bi 5338 kvadratnih metrov po
vršine v sedanjih bolnišničnih

objektih, posteljni fond bolniš
nice pa naj bi dosegel 583 po
stelj.

Skupna investicija naj bd 
znašala po zoženem investicij
skem programu 46.774 N-dinar
jev. V Novi Gorici tudi ocenju
jejo, da bi lahko z maksimalni
mi napori na območju vseh šti
rih občin — goriške, tolminske, 
sežanske in idrijske — zbrali s 
sredstvi občinskih skupščin, 
delovnih organizacij in obča
nov največ 30,000.000 N-din, 
medtem ko bodo morali za pre- 

, ostali del .sredstev zaprositi za 
republiški kredit in za subven
cijo.

Spričo tega občinska skup
ščina v Novi Gorici zdaj pred
laga delovnim organizacijam, da 
naj bi tudi v prihodnjem ob
dobju s svojimi prispevki po
magale graditi bolnišnico. Pred
laga še, da bi naj delovne or
ganizacije do deta 1975 sprejele 

• enake obveznosti, kot so jih 
imele doslej, kar pomeni, da bi 
naj iz dohodka namenile v po
seben sklad sredstva v višini 1,5 
odstotka od bruto dohodkov, pri 
čemer bi 1 odstotek zbranih 
sredstev porabili za dograditev

bolnišnice, preostalega pol od
stotka pa za financiranje dnh- 
gih potreb družbenega standar
da, zlasti pa varstva otrok.

Ta predlog je na zadnji seji. 
brez pridržka podprl tudi občin- ' 
ski sindikalni svet v Novi Go
rici.

—nn

V privatnem domu za sta
rejše zaposlimo

dve hišni 
pomočnici

Pred kratkim Je bil na občin- 
; skem sindikalnem svetu razgovor 
Š o zaposlovanju delavcev poslovne.
S ga združenja Rudis in Investicij- 
Š skih birojev iz Trbovelj v tujini.
* Posvetovanja so se udeležili tudi 
v predstavniki centralnega odbora 
! sindikata delavcev industrije in ru- 
! daretva Iz Beograda, republiškega 
! odbora tega strokovnega sindikata 
Š in drugi. V razgovoru so se dotak- 
! nill vseh aktualnih vprašanj v 
5 zvezi z dosedanjim in prihodnjim 
S zaposlovanjem naših delavcev V
* tujini, zlasti pa v Zvezni republiki 
; Nemčiji in sprejeli nekatera sta- 
j lišča, ki bodo osnova za dolgoroc- 
i nejše urejanje teh problemov. O 
; sprejetih stališčih bosta razpravlja- 
: la tudi kolektiva Poslovnega zdru-
■ ženja Rudis in Investicijskih biro- 
i jev v Trbovljah.■ ne
■

\ © LITIJA
! Občinski sindikalni svet je za-
■ čel širšo akcijo za sklenitev p«*
■ sebnih samoupravnih dogovorov^v 
: tamkajšnjih delovnih kolektivih 
: za odpravo nižjih Osebnih dohod- 
: kov kot 700 N-din na mesec. Sin- 
: dikaini svet je v zvezi s tem že 
jj pripravil analizo delitve osebnm 
: dohodkov v litijskih delovnih or- 
1 ganizacijah. Akcija je naletela na 
: širok odmev med litijskimi osnov-
■ nimi organizacijami sindikata* 
: Doslej je podprlo ta predlog sin-
■ dikalnega sveta že 18 osnovnih or- 
: ganizacij sindikata. Sklenili so, da
* bodo poiskali vse možnosti, da bi 
! dejansko omogočili vsem zaposle

nim osebni dohodek v višini 700 
N-din na mesec; vsaj do sredine 
prihodnjega leta.1 O tej/akciji bo
do v kratkem spregovorili tudi na 
letnih konferencah osnovnih or
ganizacij sindikata. M. V«

© SLOVENSKE j! 
KONJICE ™

Predstavnik občinske skupščini
občinskega komiteja ZKS in ob-

* činskega sindikalnega sveta Slo- 
i venske Konjice v teh dneh obis-
* kujejo posamezne delovne organi' 
: zacije v občin'.. Skupaj z vodilni-

-! mi delavci uprave ter predsedniki 
- političnih organizacij m orgam 

upravljanja obravnavajo analize m 
ocene v letošnjem letu opravljenih 
nalog ter delovne načrte, ki so 
jih posamezna podjetja pripravila 
za prihodnje leto. Oblika je zelo 
primerna za boljše in temeljitejs 
medsebojno spoznavanje težav. Ki 
se pojavljajo V vsakodnevnem dj-' 
lu na različni*! delovnih podroctin*

Visok zaslužek 
ska oskrba.

in družin-

Ponudbe naslovite na:

ALTERSHEIM 
ALPENBLICK 
K. GOPFERT 
CH 9501 Hosenruck TG 
(Schweiz)

Interesen tke opozarjamo,
da morajo urediti zaposli
tev preko pristojnega zavo
da za zaposlovanje.

OBVESTILO BRALCEM
Bralce obveščamo, da bomo 

v prihodnji številki Delavske 
enotnosti objavili obširnejše 
gradivo s XVII. gostinsko turi
stičnega zbora Slovenije, ki je 
bil v Portorožu konec oktobra 
letos. Na gradivo opozarjamo 
zlasti delovne organizacije, sar 
moupravne organe in sindikate 
v gostinstvu in turizmu, saj 
jim bpdo stališča, ugotovitve i** 
sklepi s posvetovanja s pridom 
služili pri razreševanju vsako
dnevnih nalog, predvsem pa ^ 
prizadevanjih za učinkovitejše 
gospodarjenje.

ZAPISEK S SEJE PREDSEDSTVA RO SINDIKATA DELAVCEV PROMETA IN ZVEZ

Kdaj in kako bo opredeljena 
transportna politika

Pred plenumom republiškega odbora sindikata delav
cev prometa in zvez, ki bo 23. t. m. razpravljal o trenutnem 
stanju in aktualni problematiki železniškega prometa, je 
pred dnevi predsedstvo odbora razpravljalo o gradivu, ki 
ga je posebna delovna skupina pripravila za navedeno 
plenarno sejo.

Osnovna ugotovitev razprave 
je bila, da gradivo objektivno 
prikazuje razmere in problema
tiko železnic ter da posledice 
uvedbe tako imenovanih rela
cijskih tarif ocenjuje in razčle
njuje tudi s stališča uporabni
kov transportnih uslug. Ko bo
do na plenarni seji RO sindika
ta delavcev prometa in zvez o 
teh zadevah spregovorili tudi 
predstavniki drugih transport
nih dejavnosti, bodo predloženo 
gradivo, nedvomno samo še do
polnili in razčistili tiste podrob
nosti in nejasnosti, ki jih želez
ničarji sami ne morejo natačno 
opredeliti, ker so glede njih pač 
odvisni od poslovne in komer
cialne usmeritve drugih trans- 
potmih dejavnosti.

Tako je že zdaj očitno, da bo
do na plenarni seji sicer raz

pravljali o aktualni problema- ‘ 
tiki železniškega prometa ter o 
sprejemljivosti predlogov in 
ukrepov železničarjev za mo
dernizacijo in racionalizacijo 
njihovega poslovanja. Vendar 
bo razprava o teh zadevah v 
bistvu predstavljala le del raz
mišljanj o politiki nadaljnjega 
razvoja transporta kot celote ter 
njegove vloge v narodnem go
spodarstvu. Želeli bi, da bi ple
narna seja RO sindikata delav
cev prometa in zvez pomenila 
korak dlje pri oblikovanju te 
politike. Ker je dandanes razvoj 
posameznih transportnih dejav
nosti prepuščen malodane stihi
ji, prihaja do nepotrebnih kon
fliktov med železnico in cestno- 
transportnimi podjetji. Posledice 
neurejenih razmer seveda naj

bolj občutijo uporabniki trans
portnih uslug.

Zaradi tega je že zdaj jasno* 
da bo plenum RO sindikata d«' 
lavcev prometa in zvez vnovi' 
jasno izrekel zahtevo sindika
tov, naj bi pristojni organi čin1' 
prej jasno izrazili svoja stališč3 
glede politike nadaljnjega ra%' 
voja transporta kot celote 
glede razvoja posameznih tranS' 
portnih dejavnosti. Dokler to n® 
bo storjeno, lahko pomenijo k3' 
kršni koli ukrepi za moderniz3' 
cijo poslovanja katerega kok 
kolektiva ali. transportne P3n</ 
ge kot celote samo začasno r®' 
šitev. Zaradi tega se trenutno 
sicer lahko izboljša mr.teriat0, 
položaj neke panoge, kakor n3] 
bi se zdaj zgodijo na železni®1^ 
zato pa se poslabšajo razm6®: 
znotraj drugih dejavnosti. " 
zdaj na primer lahko pričaka' 
jemo, da bodo prav kmai 
udarili plat zvona v cestno 
transportnih podjetjih, ki D1, 
grozi podražitev goriva, nadab 
nje omejevanje osnih Prl 
skov in še odliv tovorov _na 
na železnico, ki bo poslej SP^ 
cenejša za nekatere vrste PreI 
zov. • • — *hlU
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j VELEBLAGOVNICA
■

aaaaaaBaaaaaBai

M 9 priporoča potrošnikom hiter, sodoben in 
cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom in za gospodinjstvo

9 potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje

9 za tuje kupce je v hiši menjalnica

LJUBLJANA

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, VVolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7

BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, Kidričeva 
ulica 1 a

Z OBČNEGA ZBORA OBALNEGA SINDIKALNEGA SVETA V KOPRU

Njihovih dvanajst toek
Programska osnova sindikatov na območju obalnih občin je vzbudila v javnosti precejšnje zanimanje

Minulo soboto so se v Kopru sešli delegati osnovnih 
organizacij sindikata vseh treh obalnih občin, da bi opra
vili redni občni zbor obalnega sindikalnega sveta. Zboru 
sta prisostvovala tudi sekretar Sveta ZSJ Marijan Rožič 
in tajnik republiškega sindikalnega sveta Jože Marolt. Po 
uvodni svečanosti, posvečeni petdeseti obletnici revolucio
narnih jugoslovanskih sindikatov in dvajseti obletnici 
samoupravljanja, potem ko je dosedanji predsednik Pavle 
Pečar razdelil posebna priznanja 29 sindikalnim delavcem 
za njihovo dolgoletno, nesebično in požrtvovalno delo 
v sindikatih, je občni zbor izzvenel v delovni dogovor 
sindikatov na slovenski obali.

Sindikati na Koprskem oce
njujejo, da je bil gospodarski 
in družbeni razvoj v zadnjih 
letih na obali razmeroma ugo

den. Tako je v minulih dveh le
tih porasel dohodek za 35 %, 
narodni dohodek za 12 Vo, pro
duktivnost pa celo za 30%.

• LJUBLJANA

Vinko Hafner v 
RO sindikata delavcev 
industrije in rudarstva

Ob zaključku 
redakcije

Z noveliranim zakonom o 
Pokojninskem zavarovanju in 
* zakonom o delovnih mestih, 
*a katera se šteje delovna do
ba s povečanjem, se je z ene 
strani na splošno povečalo šte- 
viio ’ upravičencev do benefici
ranega delovnega staža, z dru
ge strani pa se je zmanjšalo 
število rudarjev, za katere tu
di po novih predpisih šteje de
lovna doba s povečanjem (12 
mesecev delovne dobe za 15 
oziroma 16 mesecev pokojnin
ske dobe). Medtem ko komu
nalni zavodi za socialno zava
rovanje v Sloveniji navedene 
Predpise dosledno upoštevajo, 
Pa drugod v državi temu ni 
tako in rudarjem priznavajo 
beneficirani staž še po starih, 
*anje ugodneiših predoisih.

Zaradi vsega tega se slo- 
venski rudarji čutijo dvakrat 
Prikrajšani. Že pred časom so 
izrazili željo, da bi se o teh 
zadevah pogovorili s predsed
nikom republiškega izvršnega 
syeta Vinko Hafnerjem. RO 
sindikata delavcev industrije 
in rudarstva je v zvezi s tem 
Predlagal, da bi morebitni se

stanek s tov. Hafnerjem razši
rili še na razpravo o sedanji 
sistemski rešitvi beneficiranja 
nasploh in o sedanjih zahtevah 
za rešitev beneficiranja v naši 
republiki in državi kot celoti.

Minulo sredo se je podpred
sednik Izvršnega sveta skup
ščine SRS Vinko Hafner tudi 
odzval vabilu RO sindi
kata delavcev industrije in ru
darstva. V daljšem razgovoru 
s predstavniki tega sindikata, 
rudniških kolektivov in drugih 
je obširnneje pojasnil proble
matiko beneficiranja delovne 
dobe nasploh, seveda pa še 
posebej v rudarstvu. Na njego
vo pobudo so udeleženci po
sveta sklenili, naj bi gradivo 
o teh vprašanjih, ki ga bo pri
pravila posebna delovna skupi
na strokovnjakov najkasneje 
februarja prihodnjega leta, 
predložili v odobritev tudi 
skupščini republiške skupnosti 
socialnega zavarovanja, s či
mer bi v mejah zakonskih po
oblastil — verificirali prihod
njo politiko glede uveljavlja
nja pravice do beneficiranja 
delovne dobe v naši republiki.

Zaradi zaključka redakcije 
bomo lahko obširneje o tem 
posvetu poročali šele v pri
hodnjih številk DE. -mG

Razen nekaj izjem je kopr
sko gospodarstvo na dovolj trd
nih temeljih, ocenjujejo sindi
kati na slovenski obali. Te 
uspehe, zlasti dragocene, ker so 
bili doseženi v času delovanja 
gospodarske reforme in njenih 
zaostrenih pogojev gospodarje
nja, pa v sindikatih na obali 
pripisujejo v prvi vrsti pravilni 
razvojni politiki tako kolektivov 
kot občin, naslonitvi na lastne 
sile, smotrnemu izkoriščanju 
komparativnih prednosti na 
obalnem območju, skladnejšemu 
razvoju družbenih dejavnosti in 
poglobitvi samoupravnih odno-. 
sov.

Kljub tako. izraženemu izho
dišču pa so sindikati na sloven
ski obali na občnem zboru str
nili svoje , bodoče prizadevanje v 
dvanajst točk, dvanajst glavnih 
nalog. Tako se bodo sindikati še 
naprej zavzemali za razčiščeva
nje konceptov razvoja, za izde
lavo razvojnih programov de
lovnih organizacij ter za sprot
no prilagajanje teh programov 
gospodarskim tokovom. Sindika
ti se bodo zavzeli tudi za upo
števanje že izdelanih osnovnih 
meril razvoja pri opredeljeva
nju vsakokratne ekonomske po
litike, zlasti pa pri investicijah; 
zavzemali se. bodo za nadaljnje 
razvijanje vseh oblik poslovne
ga ter drugega sodelovanja in 
integracije tako na obali kot v 
širšem prostoru.

Čeprav se je večina podjetij 
na Koprskem uspešno prilago
dila reformnim zahtevam in po
gojem gospodarjenja, je po 
mnenju sindikatov zlasti zadnje 
obdobje naraščajočih inflacij
skih teženj prikrilo marsikatero 
težavo. Zato se tudi obalni sin
dikalni svet v svoji programski 
osnovi zavzema za pravočasno 
odkrivanje in saniranje posa
meznih žarišč slabega gospodar
jenja, da bi tako lahko pravo
časno pripravili in izvedli sana
cijske programe. Se posebej naj 
velja pozornost ugotavljanju de
janskih vzrokov za neuspešno 
gospodarjenje. Sindikati ob tem 
opozarjajo zlasti na dejstvo, da 
je eden najpogostejših vzrokov 
za težave pomanjkanje kadrov 
in njihova nesposobnost. Sestav
ni del prizadevanj za hitrejši 
gospodarski in družbeni razvoj

pa mora postati skrb za neneh
no poglabljanje samoupravnih 
odnosov. Pri prizadevanjih za na
predek samoupravljanja se ne bi 
smeli ustavljati samo pri samo
upravni zakonodaji, temveč bi 
se morali zavzeti za prevredno
tenje vsega tistega, kar vpliva 
na raven odnosov; to pa je po- 
mnenju sindikatov na Kopr
skem tako informiranje kot 
skrb za izobraževanje delavcev 
in drugo.

Sindikati na obalnem območ
ju posebej opozarjajo, da je bo
doči razvoj gospodarstva v mar
sičem odvisen od sodelovanja 
med obalnimi občinami na vseh 

'področjih gospodarskega' in 
družbenega življenja, delitvi do
hodka in osebnih dohodkov pa 
pripisujejo vlogo enega izmed 
najbolj odločilnih momentov v 
gospodarjenju, standardu in 
napredku. Sindikati na Kopr
skem se med drugim zavzemajo, 
da bi uredili vprašanje najniž
jega osebnega dohodka kot eksi
stenčnega minimuma in da bi 
postavili tudi spodnjo mejo re
produkcije sredstev za proiz
vodnjo kot minimalna sto-pnja 
akumulativnosti. Nastajajoče so
cialne razlike, ki jih prav goto
vo pogojuje tudi nagrajevanje 
po delu, pa bi morali začeti v 
prihodnje veliko bolj intenziv
no odstranjevati z investiranjem 
v vse oblike družbenega stan
darda. , ..................

Slednjič velja omeniti še 
dve točki iz programske osnove 
sindikatov na slovenski obaji. 
Prva med njima je pravzaprav 
opozorilo sindikatov, da gospo
darskih in drugih težav ni mož
no reševati z odpuščanjem. Mo
rebitne viške delovne sile bi 
zato morali pravočasno ugotav
ljati in storiti vse potrebno, da 
jim poiščemo tudi rentabilno 
zaposlitev. Slednjič se sindikati 
na Koprskem zavzemajo za 
pravočasno odstranjevanje ža
rišč inflacije ter za prepreče
vanje vseh tistih teženj in po
javov, ki povzročajo nestabil
nost. Nestabilnost tržišča in cen 
neposredno ogražata standard 
proizvajalcev, kar pa vedno 
znova najbolj prizadene zlasti 
tiste kategorije z najnižjimi 
osebnimi dohodki, poudarjajo 
sindikati na Koprskem. nn

Pravna posvetovalnica DE
9 VPRAŠANJE: Podjetje, kjer sem zaposlen, mi je dode- 

•Ho v uporabo stanovanje; ob vselitvi sem podpisal pogodbo, 
bo kateri sem dolžan stanovanje izprazniti ob prenehanju de
lovnega razmerja. Ker se želim zaposliti drugje, me zanima, ali 
Se bom moral ob prenehanju dela res izseliti, ali pa lahko sta
ranje obdržim. Pri tem naj pripomnim, da imam družino.

9 ODGOVOR: Po zakonu o stanovanjskih razmerjih je mo- 
odpovedati stanovanjsko pogodbo (poleg splošnih pogojev 

^ odpoved stanovanjske pravice) tudi tedaj, kadar preneha de
lovno razmerje delavcu, ki je dobil stanovanje v uporabo od 
delovne organizacije, in sicer iz naslednjih razlogov: po lastni 
^htevi ali prošnji, zaradi samovoljne zapustitve dela ali zaradi 
Vključitve iz delovne skupnosti itd. To pomeni, da vam pod
olje, ki Vam je dalo stanovanje v uporabo, lahko odpove stano- 
Vanjsko pogodbo, če boste sami odpovedali delavno razmerje 
^1 samovoljno zapustili delo. Ce pa vam bi delovno razmerje 
P^Povedala delovna organizacija, vam stanovanjske pogodbe ne 

fnogla odpovedati.
Ce torej nameravate prekiniti delovno razmerje s sedanjo 

plovno organizacijo, vam lahko le-ta po zakonu odpove tudi 
Snovanje. Rok za. odpoved stanovanjske pogodbe je tri me- 
!VCe Po prenehanju delovnega razmerja. Pri tem naj še omeni- 
ri0. da vam podjetje ni dolžno priskrbeti drugega stanovanja, 
^ttiveč vam je treba priskrbeti le najpotrebnejše prostore, 

hienjena določila pa ne veljajo, če ste uporabljali stanovanje
Ve« kot deset let. M. LIPUZlČ

9 VPRAŠANJE: Zaposlen sem štiri mesece pri zasebnem 
delodajalcu — gradbenem obrtniku. Ker je to moja prva za- 
b^slitev, mi je ob nastopu službe dejal, da mi bo prvi mesec 
rjačal 300 N-din, čez dva meseca 400 N-din, nato pa po 500 N-din 
jb^sečno. Kljub temu dogovoru pa mi delodajalec osebni do- 
fl°aek izplačuje zelo neredno, poleg tega pa zahteva od mene, 

stalno delam nadure. Slišal sem tudi, da bi mi moral dati 
isii osebni dohodek, in to že od vsega začetka. Odgovorite mi, 

kolikšen osebni dohodek bi mi moral plačevati delo- 
aJalec in koliko mi mora plačevati za nadurno delo.

M. P. — LJUBLJANA
u. • ODGOVOR: Zakon o delovnih razmerjih delavcev, ki de- 

Pri zasebnih delodajalcih, določa, da ima delavec pravico

do osebnega dohodka, ki se določi z delovno pogodbo. S to po
godbo se tudi določijo plačilni roki. Zakon namreč strogo zahte
va, da mora vsak delodajalec z delavcem skleniti pismeno po
godbo, s katero morajo biti urejena najpomembnejša vprašanja 
iz medsebojnih odnosov med delavcem in zasebnim delodajal
cem. Zlasti mora pogodba vsebovati določila o delovnem času, 
o osebnem dohodku in 6 nadomestilih, o dopustih, o odpoved
nem roku in o drugem. Kot je razvidno iz vašega vprašanja, 
delovne, pogodbe sicer niste sklenili, kljub temu pa osebni 
dohodek, ki vam ga delodajalec plačuje, ne sme biti nižji od 
osebnega dohodka, ki ga za enako ali podobno delo prejemajo 
delavci v delovni skupnosti, ki delajo z družbenimi sredstvi, 
to je v podjetjih. Do polnega osebnega dohodka pa ste po ma
jem mnenju upravičeni že od prvega dne zaposlitve, saj gre 
v vašem primeru za nekvalificirano delo, za katero ni potrebna 
kakšna posebna priučitev. Verjetno je osebni dohodek 500 din 
mesečno tudi prenizek, vendar pa bi vam lahko to povedali le 
v vaši občini, 'in sicer pri upravnem organu, ki je pristojen 
za delo. Le ta organ namreč more ugotoviti prej omenjene, 
povprečne osebne dohodke v podjetjih. Če vam je zasebni delo
dajalec izplačeval manj, kot bi moral, potem lahko razliko 
zahtevate, če ne bo sam pristal na plačilo, s tožbo pri pristoj
nem sodišču.

Za delo, ki ga opravljate preko polnega delovnega časa, 
to je za nadure,' vam gre vaš urni osebni dohodek, povečan naj
manj za 50 %. Te nadure, seveda če ste jih opravili na zahtevo 
zasebnega delodajalca, vam mora vaš delodajalec prav tako 
v celoti izplačati. M. STUPAN

Obveščanje 
v statutu

emanjše
delovne

organizacije
Slovenski sindikati za pravico in odgovornost 
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I.
Ob usklajevanju interne zakonodaje v delovnih or

ganizacijah v smislu teženj XV. amandmaja ustave 
SFRJ je skupina strokovnih sodelavcev republiškega 
sveta Zveze sindikatov pripravila tudi predlog statu
tarnih določil o informiranju in poslovni tajnosti za 
manjše delovne organizacije. Določila vsebujejo, načela 
o obveščanju članov delovne skupnosti, ki zagotavljajo 
vsestransko seznanjanje kolektiva z dogajanjem v de
lovni organizaciji, in tudi organizacijo informiranja, 
s katerim se članom delovne skupnosti omogoča, da 
s predlogi, pripombami in ugovori sodelujejo .v delu 
organov samoupravljanja.

Ker predlagana določila in načela vnašajo v statu
tarno urejanje obveščanja članov delovne skupnosti 
precej novosti, bomo v nekaj zaporednih prispevkih 
predstavili predlog v celoti ter ga pojasnili.

Predlog statutarnih določil o informiranju in poslovni tajno
sti za manjše delovne organizacije je prirejen v treh variantah. 
Varianta A je namenjena delovnim organizacijam z največ 30 
zaposlenimi delavci, varianta B; delovnim organizacijam z več 
kot 30 in do 150 zaposlenimi delavci, varianta C pa organizaci
jam z več kot 150 in do približno 500 zaposlenimi delavci.

Predlog obravnavanih statutarnih določil o informiranju in 
poslovni tajnosti naj bi bil po mnenju sestavljavcev zajet v 
posebnem poglavju z naslovom »INFORMIRANJE ČLANOV 
DELOVNE SKUPNOSTI«.

V prvem členu sestavljavci omenjenega predloga opredelju
jejo informiranje kot pravico in dolžnost. Zato so ga oblikovali 
tako, da predvideva celo sankcije za tistega, ki se po lastni 
krivdi ne bi seznanil s posredovanimi informacijami. To omogo
ča tudi določeno racionalnost v samem informiranju, saj zahte
va ne samo zgoščeno in razumljivo informiranje, marveč tudi 
omejuje nepotrebne' in prej škodljive kot koristne »razprave« 
potem, ko so določeni sklepi in ukrepi že sprejeti in ko so 
člani delovnega kolektiva imeli možnost o njihovi vsebini pra
vočasno povedati svoje mnenje.

Večina statutov, ki jih je v letu 1964 in 1968 analiziral center 
RS ZSS za raziskovanje javnega mnenja (glej raziskavo »Javno 
mnenje* št. 20: Obveščanje v statutih in v praksi podjetij, 
Bogdan Kavčič, center RS ZSS za raziskovanje javnega mnenja, 
1969.), doslej ni opredeljevala niti pravice delovnega človeka 
biti informiran o najvažnejših gospodarskih in drugih odnosih 
v njegovi delovni organizaciji. Vsi statuti, ki pa so to pravico 
opredeljevali, so se v glavnem omejili le na pravico biti infor
miran, niso pa opredeljevali tudi dolžnosti, da se tisti, ki in
formacijo dobi, z njo tudi seznani.

Zato sestavljavci zdaj predlagajo naslednji člen:
Član delovne organizacije ima pravico biti obveščen o go

spodarjenju in poslovanju svoje delovne organizacije. Delo in 
življenje kolektiva je javno. Član delovne organizacije je dol
žan, da se seznani s posredovanimi informacijami.

Če se član delovne organizacije v postopku sprejemanja sa
moupravnih odločitev s posredovanimi'informacijami o vsebini 
in ciljih predvidenih odločitev po lastni krivdi ne seznani ter 
pred odločanjem ne posreduje svojih predlogov in ugovorov, 
nima pravice ugovarjati sprejetim odločitvam, prevzema pa po
sledice takih odločitev.

Naslednji člen opredeljuje poslovno tajnost kot omejitev 
splošne pravice biti informiran o vsem — to je javnost dela. 
V glavnem je pri tem povzeta vsebina zakonskih določil, ker 
je po mnenju sestavljavcev tudi najbolj racionalno. Vsebuje pa 
ta člen nekoliko spremenjeno definicijo poslovne tajnosti, ko go
vori o tem, da so poslovna tajnost delovne organizacije doku
menti in podatki, ki so pomembni za gospodarjenje in poslova
nje konkurenčne delovne organizacije. Ta člen v nada
ljevanju tudi posebej poudarja, da ne morejo, biti poslovna taj
nost podatki o gospodarjenju in poslovanju delovne organizacije, 
ki pomenijo eno izmed osnovnih in neodtujljivih pravic samo
upravljavcev.

Ta člen se v predlogu glasi:
Poslovna tajnost delovne organizacije so dokumenti in po

datki, ki so pomembni za gospodarjenje in poslovanje konku
renčne delovne organizacije, dokumenti in podatki, ki jih pri
stojni organ razglasi za poslovno tajnost, in posli, ki jih delov
na organizacija opravlja za JLA.

Za poslovno tajnost veljajo tudi dokumenti in podatki, ki 
pomenijo tajnost poslovanja oziroma proizvodnje, izsledki raz
iskovalnih in konstrukcijskih del, ponudbe za natečaje ali javne 
licitacije — dokler niso razglašeni rezultati natečaja ali javne 
licitacije — ter drugi dokumenti in podatki, katerih posredo
vanje nepoklicani osebi bi lahko škodovalo .poslovanju in po
slovnim uspehom delovne organizacije.

Informacije, dokumenti in podatki, ki so pogoj za sodelo
vanje članov delovne skupnosti pri gospodarjenju z dohodkom 
in pri vplivanju na vsebino samoupravnih odločitev, ter podatki, 
ki so pomembni za položaj vseh članov delovne skupnosti, niso 
poslovna tajnost.

Tudi naslednji člen, ki govori o zavarovanju poslovne taj
nosti, je povzet iz zakonskih določil:

Poslovno tajnost so dolžni varovati vsi člani delovne orga
nizacije, zlasti člani organov samoupravljanja, organizatorji dela 
in poslovanja ter tisti, ki opravljajo naloge s posebnim opozo
rilom, da gre za poslovno tajnost.

Samoupravni organi lahko izključijo prisotnost javnosti, če 
razpravljajo in odločajo o dokumentih, ki so po zakonu in sta
tutu poslovna tajnost. DUŠAN REBOLJ

PRIHODNJIČ: O določilih, kdo odloča o politiki in načinih 
informiranja, kdo vodi in izvaja politiko informiranja, kdo 
odgovarja za njeno uresničevanje, o določilih o dostopnosti po
datkov o gospodarjenju ter o določilih o dolžnosti obveščevanja, 
kadar gre za škodo pri gospodarjenju ali poslovanju.
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7 dni v sindikatih
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IMATE VELIKO DRUŽINO? POTREBUJETE OBSEŽEN 
PRTLJAŽNI PROSTOR? LJUBITE ŠPORT. LOV. RI
BOLOV, IZLETE V NARAVO? NOVO CITROENOVO 
VOZILO AMI-8 BREAK JE KOT NALAŠČ UŠTVAR
JENO ZA VAS!

TO JE AVTOMOBIL, KI JE OBENEM ROBUSTEN IN 
VZDRŽLJIV, PRAKTIČEN IN CENEN, VAREN IN 
UDOBEN, TEHNIČNO DOGNAN IN ESTETSKO 
DOVRŠEN.

AMl-8 BREAK je zdaj na voljo tudi vam. Kupite ga 
lahko v Tomosovih prodajalnah v Kopru, Ljubljani in 

' Beogradu ter pri trgovskih- zastopnikih: »Autobačka^ 
Sombor, »Autohrvatska« — filiala Split, »Auto kuča 
Sumadija« Beograd. »Automakedonija« Skopje, »Auto_ 
promet-« Niš, »Autoslavonija-« Osijek, ‘>Autovojvodina 
Novi Sad, **-Jeklotehna« Maribor, >>Metalia eo m mer c e« 
Zagreb in »Slovenija avto« Ljubljana. Iz tujine pa 
lahko vaši sorodniki in prijatelji vplačajo AMI-8 
BREAK tudi pri firmi MULTTHQLE> S. a. r. 1. Pariš 
8e, 9. Rue Fauborg St. Honore

AMI- 8 BREAK je naprodaj za dinarje ali za devize 
CENA: 25.087.— din ali 1.722,— USA .8 + 1.053 — din. 
Ceni sta foo Koper z- vračunanim 17.5 % prometnim 
davkom in obračunanim 10 % popustom pri nakupu za 
devize Devizna vplačila možna tudi v vseh drugih kon
vertibilnih. valutah-z osebnega deviznega računa ali iz 

; tuj‘ine kot darilo.'

DOBAVNI ROK je do 90 dni od prispetja akontacije 
v znesku 13.000.— din na tekoči račun Tomosa oziroma' 
15 do 30 dni od prispetja deviznega zneska na' devizni 
račun Tomosa ali' trgovskega zastopnika. Dobava;: vo
zil je zagotovi j ena po vrstnem redu vplačil.

Dobro organizirana servisna'služba in" rezervni' deli so 
na voljo, pri vseh - trgovskih: zastopnikih; >prt; Tomoso
vih servisnih delavnicah v- Kopru > L j ubij ani in Mari
boru, razen tega pa še pri *Autobačka« VukoVar, 
»■Auto Dubrovnik« Dubrovnik. - »Autoservis<* Rijekai 
»Auto service« 2:ardar, - »Stiojorad« . Sarajevo in.'>tTo-' 

* ni 0'S^ Citroen« servis Matevž-r S t?f e Trzin. ^ v "

'• DVOVAUM ZHACNO HLAJEN MOTOR 602 ccm • 35 KM PO SAE ® NAJVpČJlA HITROST 130 krn/h O PORABA GORIVA 6,4 T na 100 km » POGON NA PREDNJA KOLESA ® PL^Sf NATE^ZAVORE NA PIH2I)NJIH 
KOLESIH » STABILIZATOR NAGIBA VOZILA » INERCIJSKI BLAŽILCI SLAKOV • POJACANO VZMETENJE » ALTERNATOR 12 V » LOČENI PREDNJI SEDEŽI » PREKLOPNI ZADNJI SEDEŽL ^ PET _VRAT » 
AMORTIZERJI NA ZADNJIM VRATIH. * UPORABNA POVRSiNAlPRTLJAŽNEGA PROSTORA 1,40 n,! » UPORABNA PROSTORNINA PRTLJAŽNEGA PROSTORA 1,50 m* • NOSILNOST 370 kg 8 DOVOLJ PROSTORA ZA 
PET OSEB ® KLJUČAVNICA na KRMILU 8 OBLAZINJENA I.NSTKUMENTALNA PI.O$CA ® IN SE VRSTA PODROBNOSTI, KI SKRBIJO ZAVASO VARNOST IN UDOBJE:
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plotov
Ptujski sindikati o letošnjih gospodarskih giba
njih in o osnovnih izhodiščih ekonomskega raz

voja občine v prihodnjem letu
■'I

S ie more b
■ < 
o
M

<hM

Ekonomisti v ptujski občini napovedujejo, da se bosta druž
beni proizvod in splošna poraba znotraj občinskih meja v pri
hodnjem letu povečala za 10 do 12 °/o. Pri tem računajo, da bo 
fizični obseg industrijske proizvodnje narasel za 8 do 9 “/o, za
poslenost v družbenem sektorju za 2 %, produktivnost dela za 
6 %, izvoz blaga in storitev za 10 "/o, življenjski stroški naj bi 
narasli za 6 do 7 c/o, nominalni osebni dohodki na zaposlenega za 
10 do 12 •/», realni osebni dohodki za 5 %, investicije v osnovna, 
sredstva pa za !0 ■. Ob tem imajo posamezne gospodarske pa
noge objektivne možnosti, da dosežejo v prihodnjem letu na
slednji porast družbenega proizvoda: industrija za 12 kme
tijstvo in gozdarstvo za 7 °/o, gradbeništvo za 5 %, trgovina za 
12 «/o, gostinstvo ip turizem za 10 obrt za 15 % in stanovanj- 
Ska in: komunalna dejavnost za 60/o.

Plenum ptujskih sindikatov ocenjuje ta predvidevanja eko
nomistov kot realna Zato so sindikati v Ptuju tudi sklenili pri
poročiti Občinski skupščini, naj sprejme resolucijo gospodarske
ga razvoja v prihodnjem letu tako, kot jo označujejo predvide
vanja ekonomistov: Priporočilo je toliko bolj upravičeno, ker 
predvidevanja predstavljajo nekoliko umirjenejšo letošnjo stop- ^ 
nj(||gpspodarske rasti, spločna poraba' iz občinskih sredstev pa o 
bo. ob nespremenjeni obdavčitvi enaka porastu družbenega pto- S 
izvoda. Uresničitev, programa pa slednjič zagotavlja tudi že 
opravljene rekonstrukcije in modernizacije tehnoloških postop- g 
kov ter razširitev proizvodnih zmogljivosti v industriji, kme- 
tijstvu, prometu, trgovini in v obrti, ki letos še niso bile v celoti n 
izkoriščene. <

Na prvi vjdez torej brez zadreg v bližnji prihodnosti. To je g 
sicer v glavnem res, resnična pa je hkrati tudi ugotovitev in, w 
pripomba ptujskih sindikatov, da občina kljub takim družbeno-g 
ekonomskim gibanjem v bližnji prihodnosti ih ob taki dinamiki ^ 
gospodarske rasti še vedno ostaja nerazvita občina. Pravo pred- ^ 
stavo o zagati ptujskega gospodarstva pa si je mogoče ustvariti o 
Šele tedaj, če vemo; da industrijsko proizvodnjo predstavljajo ^ 
— razen »TGA Kidričevo*- — manjša podjetja, ki imajo po vrhu ' M 
še visoko odpisana osnovna sredstva — za več .kot 50 % — da’ q 
kmetijska proizvodnja nima zagotovljene svoje perspektive v g 
živilško-predelovalni industriji, čeprav, denimo, predstavlja ptuj* ” 
ska občina pr: vzreji prašičev 30 % sipvenskega potenciala,Gčitr, ^ 
no fe'tudi‘to, da ptujska komunalna banka ne more s svojimi jg 
sredstvi zagotoviti .učinkovitejše materialne baze za hitrejši raz- q , 
voj-gospodarstva. - 2

Ptujsko gospodarstvo je treba oploditi .š; kapitalom iz drjtgih 'm . 
občin, opozarjajo sindikati. Zato bi bilo potrebno po njihovem g 
prepričanju na stežaj odpreti občinska vrata vsakomur, ki bi M 
hotel investirati: Razen tega pa se lahko oplodi kapital ptujske-’ < 
ga gospodarstva tudi z intenzivnejšim povezovanjem tako znotraj g; 
občine kot tudi s podjetji izven občine. Spodbujati poslovno so- g 
delovanje in integracijske procese, odpirati občinska vrata pod- g 
i»tjem iz drugih občin — to je eno izmed opozoril občinskega @ 
sindikalnega sveta, ptujski, občinski , skupščini, ko ,v teh dneh , > 
sprejema resolucijo v' družbeno-ekonomskih gibanjih v prihod- o 
njem letu. A tudi ptujski sindikati so fsi-‘ zadali za prioritetno ^ 
nalogo, da povabijo že v bližnji prihodnosti za okroglo mizo vse g 
vodilne kadre v občini na razgovor o tem. kakšne -so dejanske q 
možnosti za večje sodelovanje ptujskega gospodarstva z gospo- § 
darstvi drugih občin. Pri tem so .sindikati zatrdno odločeni,-da “ 
preprečijo sleherno 'zakulisno poigravanje z usodo kolektivov. 
Tako si velja razložiti. tudi sedanji poziv- ptujskih sindikatov, 
naj občinska skupščina pokliče na razgovor vodilne predstav
nike ptujskega Kmetijskega kombinata in Perutnine, ki se že 
lep čas brezuspešno pogajata o sodelovanju. pri investiciji, .v 
novo klavnico in se kaj. lahko primeri, da se uresniči tista 
kjer se prepirata dva, tretji dobiček ima. Tako se vendarle, ne 
bi smeli poigravati z usodo, vsega kmečkega prebivalstva v obči
ni _ so pristavili na plenumu ptujskega občinskega sindikalne
ga sveta s precej povzdignjenim glasom.

In kot kaže, je slaba volja ptujskih sindikatov upravičena.
S. B.

(Dadaljevanje s 1. strani) 
navali nekatere aktualne, a specifič
ne probleme posameznih dejavnosti 
in panog. Bolj v ponazoritev kot za 
popolno informaciji povzemamo na
slednje glavne naloge:

® Svet za energetiko: organiza
cija elektrogospodarstva. Izvajanje 
sporazumov, o. delitvi dohodka.;, in 
.osebnih .dohodkov,,. integracijski 
procesi in samoupravno dogovarja- 
Bje,- .beneficirani e delovne dobe. v 
rudarstvu, li-urni delovni teden, v 
j-udarstvu, problematika . ukinjanja 
neperspektivnih rudnikov;. '::: 

j » Svet za črno 'in barvno« meta
lurgijo: za osnove enotnih meril 'Za 
delitev dohodka in osebnih dohod
kov, izvajanje sanacijskega ' pro
grama v! rudniku Mežica; '1

® -SVŽt' Za tekstilno, ushjafsjko 
in obutveno industrijo: analiza kva
lifikacijske strukture, v tekstilni; in
dustriji, ocena sanacije tbV.arn 
usnja Šoštanj in .Šmartno, analiza 
razvojnih programov v ubeh pnno-

»rSVet za gozdarstvo, lesno in
dustrijo ter industrijo celuloze’ in 
papirja: analiza gospodarjenja . v
lesni industriji, enostavna in razšir
jena reprodukcija v gozdarstvu, de
lovne in življenjske razmere gozdar
skih delavcev; ,

^ O Svet za kemično industrijo, 
industrijo nekovin in itidustrijb .gu

me: poslovni rezultati panoge, sa
nacija Cinkarne Celje:

• Svet za grafično industrijo in 
Založništvo: izobraževanje in sodelo
vanje v. grafični industriji, proble
matika zasebne grafične dejavnosti!

® 'Svet za kovinsko in elektro
industrijo: delitev dela in poslovno 
tehnično povezovanje v kovinski in
dustriji, vsebina in metode dela sin
dikalne organizacije v združeni 
Iskri.

S tem skopim opisom seveda ni
so mogle biti predstavljene vse na
loge republiškega odbora, njegovih 
komisij in svetov. Iz programa so 

- »odbrane« le tiste, ki najbolj zgo
vorno označujejo bodoča prizadeva
nja. republiškega vodstva tega stro
kovnega sindikata. Mimo vsega pa 
velja tudi pripomniti, da bodo. vsa
kokratne razmere delovni program 
dopolnjevale, ga razširjale in dolo
čale trenutni vrstni red pri reše
vanju posameznih problemov.

VSEKAKOR RESEN 
PROBLEM

Kot osnova za razpravo o na
čelih organiziranosti sindikalnih 
organizacij v združenih podjet
jih in v podjetjih z zunanjimi 
obrati je služila na plenumu 
obširna analiza organiziranosti,

oblik, metod in vsebine delova
nja sindikalnih organizacij, ki so 
jo pripravili sodelavci odbora 
na osnovi razgovorov v devetih 
slovenskih združenih podjetjih 
ali podjejih z zunanjimi obrati. 
Čeprav bomo obširneje sprego
vorili o teh ugotovitvah, zlasti 
pa o- stališčih republiškega od
bora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva v prihodnji 
številki rtašega tednika, naj to
krat vendarle povzamemo neka
tere najbolj značilne ugotovitve 
izi razprave na to temo. Tako se 
je kot rdeča nit prepletalo skozi 
vso razpravo spoznanje, da so 
razmere v združenih- podjetjih 
in podjetjih z zunanjimi obrati 
sila neurejene;-ne gre samo zn 
ekonomske odnose, gre tudi za 
medsebojne odnose in ne na
zadnje tudi za delovanje druž- 
beno-političnih organizmov in 
tako torej, tudi sindikata. Pri 
tem je značilno, da čim rahlejše 
so vezi tega povezovanja — tem 
bolj urejeni so odnosi. Po drugi

strani pa se spet lahko preprf' 
čarno, da je tesno povezovanj® 
tako čvrsto, da pomeni že p°' 
dre jan j e. Tako niso izjemni pri) 
meri, ko posamezni dislociran^ 
obrati ne le nimajo nobeni^ 
materialnih pristojnosti, temve® 
sploh ne vedo za svoje poslovil® 
bilance. Odnosi se zapletajo cel®

Inles

ribnica

OKNA
V/RATA
POLKNA
PRODAJA
NA
KREDIT
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(Dadaljevanje s l. struni)

voj, bodisi - najbolj -aktualna in 
pomembna,' bodisi, premalo/jas- 
na. in argumentirana .v dp§lej 
sprejetih dokumentih. ■ Tako 
osnutek resolucije ne obravnava 
vseh področij družbenega delo
vanja kbmuflistdv: opira se' pred
vsem na tista, na katerih se od
vijajo najpomembnejše bitke za 
družbeni razvoj. Ne glede na ta
ko naravo resolucije, ki jo zahte
va sama vsebinska usmeritev pr
vega zasedanja republiške konfe
rence, pa je komisija predlaga
la, naj bi se na prihodnjih za
sedanjih konference .usmerili v 
obravnavo posameznih politič
nih, ekonomskih in drugih pere
čih družbenih vprašanj. To bi 
omogočilo ne le pogostejše sesta
janje konference, ampak tudi 
-večjo konkretnost in.vdognanost 
.v. stališčih ter pri - oblikovanju 
politike ZKS'6 najbolj občutlji
vih vprašanjih slovenske druž
be. - ’ ’

Osnovna naloga .resptu.ei je bo 
torej, da bo ns podlagi novih 
spoznanj in izkušenj znova opre
delila stališča, ki bodo vodila

Zvezo komunistov in celotno slp- 
yensko družbo, hkrati pa bo do
volj trdna’ opora komunistorri tu- 
di^pri njihovem spopadu s sila
mi, ki - ši-takega razvoja ne že
lijo iri 'ki 'mu odkrito in pri
krito nasprotujejo s svojimi idej- 
no-poli;lenimi koncepti. Komisi
ja si je v osnutku resolucije do
sledno prizadevala izogniti po
novnemu načenjanju vprašanj, 
o katerih je ZKS že sprejel ust
rezne sklepe.

Osnutek resolucije, o katerem 
bo potekala javna razprava vse 
do zasedanja konference, je raz
deljen v tri vsebinska poglavja, 
ki v osnovi opredeljujejo temelj
ne smeri delovanja komunistov 
v sedanjem obdobju. Ta poglav
ja vsebujejo stališča komunistov 
o idejno-političnem boju za sa
moupravne odnose in v ures
ničevanju družbeno-ekonomske 
reforme, o nadaljnjem razvoju 
političnega sistema ter o sodob
ni vlogi Zveze komunistov Slo
venije.

Že naslovi posameznih po
glavij resolucije, še bolj pa nji
hova vsebinska razčlenitev ka
žejo, da je komisija želela tudi

z vsebino in z načinom ’ obliko
vanja osnutka resolucije pouda
riti, da je težišče boja in delo
vanja komunistov ne le v Zve
zi komunistov, kjer se obliku
je le dogovor o temeljni poli
tični usmeritvi, ampak na vseh 
področjih združenega dela, V 
katerih je potrebno uveljaviti to 
temeljno politično usmeritev.

V tej kratki informaciji o 
pripravah na I. sejo konference 
ZKS ni mogoče opozoriti na sta
lišča komunistov ob posameznih 
problemih in dilemah našega 
razvoja, posebno še, ker se je 
javna razprava o osnutku tega 
dokumenta šele začela. Zato le 
to: vredno ga je prebrati, čeprav 
je morda na nekaterih mestih 
okoren in so nekatere trditve v 
njem preveč kategorične, ne le 
zato, ker z njegovo pomočjo po- 

. skušamo odgovoriti na vpraša
nje, kako bomo uravnavali druž
beno aktivnost na Slovenskem v 
prihodnjem obdobju, ampak 
predvsem zatp, ker je še čas, da 
ga v javni razpravi vsebinsko in 
oblikovno kolikor mogoče izbolj
šamo.

VINKO BLATNIK

tako daleč, da osnovna sindikaj^ 
na organizacija noče ničesar 
sati o ustanovitvi sindikalne 0 
ganizacije v pridruženem d 
ratu. Predstavnik iz tržišče o 

• čine je to potrdil s primerou 
sindikalne organizacije podj®« 
Kompas in ljubljanske tovari

'RCRepubliški odbor sindika^ 
delavcev industrije in rudarsU 
Slovenije je v razpravi iz0“L, 
koval stališče, ki bi ga 
takole povzeli: nerazvita orS* 
nizacija sindikalne organiza®« 
ne more biti sila, ki bi usp®s ,, 
spodbujala procese za izP°?be; 
njevanje samoupravne druz 
to dejstvo narekuje, da se z v v 
pozornostjo lotimo problerd 
organiziranosti sindikalne 
nizacije, posebej pa demokri^, 
zacije notranjih odnosov. ^ . 
načelo pri tem bi moralo d 
da je potrebno za učinkovito 
lovanje sindikalne organiza 
uskladiti. organizacijo sindi^a ; 
z organizacijo samoupravljanj 
drugo načelo pa je v tern, ^ 
proizvajalcem ne bi smeli ^ 
hodka odtujeval,i temvep 
jim ga morali čimbolj pribb* e- 
V prihodnjih prizadevanjih -jjj 
publiškega odbora, da bi ur 
te zares pereče odnose V Z ^ 
Ženih podjetjih in v P°dle sg- 
z zunanjimi. obrati, ki se z ^ 
mi posledicami: odražajo tucU.z3-
delu sindikatov v teh orSari^e\i 
cijah. pa bosta prav ti ^ njiJ 
služili kot izhodišče pri iri- / 
rešitev. S. ...

O DELAVSKA ENOTNOST — St. 51 — 20. decembra 1969



Kako gospodarimo

INTATORJEV STOLPEC C KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMENTATORJEV STO:
? a

Trpežne naloge
Nadaljevanje s 1. strani)

povprečno delovnih in ustvar
jalnih delov gospodarstva in 
družbe. Boj proti reformi je 
pritisk, ki ogroža naš hitrejši 
razvoj.

Dokazi za to trditev?
Dovolj bo en sam, glasi pa 

. se: zakaj je treba v besedila 
programskih dokumentov ZK, 
po štirih letih bitke za refor
mo, še vedno vpisovati tale 
predreformna načela in stali
šča:

— upreti se moramo vsem 
novim družbenim obveznostim 
gospodarstva in etatističnega 
odtujevanja dohodka ter temu, 
da bi se zmanjševal vpliv 
združenega dela na razpolaga
nje z^dohodkonv {odpraviti dr
žavni) kapital na vseh ravneh, 
monopolno razpolaganje s

sredstvi v delovnih organizaci
jah, trgovini in bankah itd.);

— zavzemamo se za obli
kovanje skladov, ki bi jih upo
rabili za preusmeritev Ustih 
dejavnosti, ki na sedanji stop
nji niso več produktivne in za
to tudi ne družbeno potrebne;

— v bančnem mehanizmu 
je potrebno odpraviti mono
polni položaj bank, ukrepati 
zoper premahjno gospodarsko

povezanost med podjetji in 
bankami, povečati vpliv usta
noviteljev in komitentov na 
politiko bank ter zaostriti od
govornost bančnega aparata 
pri strokovnih odločitvah;

— naša naloga je, da od
stranjujemo pregrajo med go
spodarskim in drugimi področ
ji družbenega dela, ker one-

ioča, da bi skupno učinko
vito reševali probleme družbe

nega dela. Od izpolnitve te na
loge je odvisno, ,ali se bodo 
povečali delovna sposobnost, 
znanje, izobrazba in kultura 
delovnih ljudi v vseh dejavno
stih. Za uspešno uresničitev te 
naloge je potrebno analizirati 
materialno podlago teh dejav
nosti, izoblikovati ustrezno 
zbiranje sredstev v različnih 
skladih in zagotoviti neposred
ni vpliv tistih, ki sodelujejo 
pri financiranju teh dejavno
sti in drugih samoupravnih de
javnikov;

— nelikvidnost, ki močno 
ovira reformne procese, je 
strnjen izraz vseh temeljnih 
problemov v reprodukcijskih 
procesih, premalo razvitih trž
nih poslovnih norm in odpo
rov, ki se porajajo v prehodu 
od etatističnega k samouprav
nemu tržnemu gospodarstvu. 
Zavzemamo se za razumno, ce
lovito in skladno izvajanje 
vseh ukrepov v ekonoskem si
stemu in ekonomski politiki za 
prihodnje leto, ki morajo omo
gočiti, da se bosta povečali lik-
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vidnost in reprodukcijska spo- g 
sobnost gospodarstva. j

To je nekaj stališč iz gra- g 
diva, pripravljenega za 1. sejo J 
konference ZKS, ki pa vsa s 
vsebujejo vsnovne misli Bo- | 
risa Kraigherja, utemeljitelja | 
reforme. g

K jasnim stališčem ni to- § 
krat kaj reči! Nedvomno pa bi 1 
kazalo spregovoriti kaj več Ob 1 
vprašanjih, kot so: zakaj so jj
takšna stališča kar naprej na g 
Seznamu naših nezpolnjenih g 
napovedi in nalog; zakaj dovo- g 
ljujemo regresiranje podpov- 1 
prečno produktivnega dela na g 
račun ekspanzije tistih delov = 
našega gospodarstva, ki vodijo § 
k uspehu reforme itd. |

Z eno besedo: zakaj si ne j 
prizadevamo zagotoviti zmago g 
reforme predvsem z odprav- g 
Ijanjem vzrokov za močno g 
uspešne pritiske v škodo na- S 
šemu razvoju, ne pa samo z | 
njihovimi političnimi prepo- 1 
vedmi. 1

VINKO BLATNIK
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Novo na tržišču!
Osebni avtomobil ŠKODA, model 1970, z novo obliko 
karoserije in z novim zavornim sistemom.

Na voljo so naslednji tipi vozil: 

ŠKODA Š 100 
ŠKODA š 100 L 
ŠKODA Š 110 L

cena 21.200.— din 
cena 22.200.— din 

cena 23.200.— din

Vse informacije in dinarska vplačila sprejema

volan ljubljana
kersnikova 6

telefon 311-734

IZREDNA*SEJA).DELAVSKEGA SVETA V ISKRINI TOVARNI ORODJA:

Enoten sklep: izbris iz registra
Slaba volja spričo nerešenih vprašanj, ki se kopičijo 

v Iskrini tovarni orodja tako rekoč od takrat, ko se je po
rodila zamisel o ustanovitvi te delovne organizacije, je 
minuli teden prekipela. Člani delavskega sveta so se po 
dvoletnem prenašanju težkega bremena in velikih obvez
nosti —- ki, mimogrede povedano, niso bile posledica sla
bega gospodarjenja ali slabega dela — ter iskanju naj
različnejših rešilnih bilk odločili, da se poslužijo odločnih 
ukrepov, pa čeprav bi s tem »podpisali svoj lastni pogreb«, 
kot so dejali.

Nj naključje, da so se deiav- lavskega sveta, ki je bil minuli 
ci izrednem zasedanju de- teden, odločili' za izbris svoje

PRELOMNO
LETO

Industrijsko montažno podjetje »TERMIKA« 
Ljubljana doživlja proizvodni in izvozni »boom«

j. Leto, ki se izteka, je pomenilo za kolektiv industrijskega in 
^ontažnega podjetja TERMIKA Ljubljana pravcato prelomnico. S 
r-eišnjimi navadami so prelomili, ko so vpeljali obračun proiz
vodnje po metodi direktnih stroškov. V novo obdobje pa so vsto- 
'■di, i{0 -jg srec}i ieta začela obratovati nova tovarna mineralne
n^ne na Trati pri Škofji Loki, kar je vse službe v podjetju posta- 
U° pred izredno zahtevno in zapleteno nalogo: kako čimbolje or- 

!®hiziray delo in proizvodnjo, kako znatno povečano proizvodnjo 
.ddi prodati. Naloga je bila še toliko težja zaradi tega, ker TERVOL 

jjV druge vrste fenoliziranih proizvodov predstavljajo artikle, ki 
d domači trg doslej ni kaj prida poznal in jih je zato tudi malo 
Porabljal, prodor na inozemsko tržišče pa je kajpak možen le 
0 Ustrezni kvaliteti in konkurenčni ceni.

. 2daj je že mogoče reči, da je kolektiv Termike večino teh nalog 

.Uspehom opravil. S številnimi praktičnimi prikazi uporabe novih 
t.uterialov so na primer uspeli zainteresirati poleg ladjedelništva 
jjd* gradbeništvo in še druge uporabnike izolacijskih materialov 
3 svojo proizvodnjo. Bolj kot vse drugo je »vžgal« dokaz, da se 
£ Primer cene stanovanj v modernih stavbah povečajo le za 2 %,
k, graditelji poskrbijo za tako imenovani »plavajoči pod«, ki zago- 
SV1ja popolno izolacijo stanovanj. Ob malenkostni podražitvi je 
5J6] mogoče doseči tisto kvaliteto stanovanj, o kakršni smo doslej

^l0 razmišljali.
k. z druge strani pa je treba povedati, da je TERMIKA veliko 
rjU^a vložila tudi v raziskovanje tujih tržišč. Posledica teh priza- 

anj pa je, da TERMIKA z rjovim letom skoraj v celoti pre
verja izvoz svojih izdelkov z vzhodnih na zahodna tržišča. Sku- 
^ z montažnimi uslugami, ki jih izvajajo njihovi izolatorji, bo 
V°v izvoz v letu 1970 prvič dosegel 2 milijona dolarjev, medtem 
U baj bi se njihova celotna realizacija v primerjavi z letošnjim 

povečala kar za tretiino.
-m G

delovne organizacije iz registra 
gospodarskih organizacij pri 
okrožnem gospodarskem sodišču 
v Ljubljani. S tem bodo dosegli, 
da se bodo zamislili nad usodo 
Tovarne orodja in nujno po
trebnimi sanacijskimi ukrepi 
tudi tisti, ki so vse doslej s 
tem odlašali in odlašali in do
pustili, da je kolektiv zabredel 
v hude težave, čeprav so bili 
»glavni botri« pri njegovem 
rojstvu.

Za boljše razumevanje do
godkov v Tovarni orodja in 
odločitve delavskega sveta le 
nekaj besed o ozadju zagate, v 
katero je zašla ta Iskrina de
lovna organizacija.

Zamisel o rojstvu tovarne 
orodja se je porodila v združe
nem podjetju Iskra že leta 1962. 
Dve leti pozneje so bili odob
reni potrebni elaborati, nabav
ljeni so bili stroji. Medtem pa 
je prišlo do gospodarske refor
me; ustanovitev nove tovarne se 
je pošteno zavlekla in stroji, 
kupljeni s krediti, so stali v 
zabojih vse do minulega leta.

Že iz teh skopih podatkov je 
razvidno," da se je kolektiv to
varne orodja že na začetku 
proizvodnje znašel v težavah, 
ki jim sam nj mogel biti kos. 
Če smo konkretni: majhen, sto
članski delovni kolektiv je mo
ral na začetku svoje poti prev
zeli dolgove v višini skoraj 
33 milijonov N dinarjev. Tolik
šne obveznosti kolektiva pa so 
v dobršni meri nastale kot po
sledica zamude pri dograditvi 
tovarne.

»Od takrat dalje, to je od re
gistracije podjetja naprej, išče
mo rešitev« so povedali v Is
krini orodjarni. »Naši sanacij
ski načrti pa so naleteli vedno 
znova na gluha ušesa in glede 
na ogromne obveznosti je iz 
meseca v mesec rasla tudi iz
guba. Strokovnjaki so pričeli 
odhajati, spričo kadrovskih vr
zeli nismo mogli izpolnjevati 
plana. Na septemberskem zboru 
delovne skupnosti smo razprav
ljali o priključitvi k Tovarni za 
elektroniko in avtomatiko, ven
dar nihče ni bil za to ...«

Iz razgovora v Tovarni orodja 
sem povzel, da se je kolektiv 
pozneje premislil. Zaprosili so 
vodstvo Tovarne za elektroniko 
in avtomatiko za pojasnila ozi
roma odgovore na nekatera 
vprašanja v zvezi s priključit
vijo, ki pa jib do izrednega za

sedanja delavskega sveta niso 
prejeli. Direktor Iskrine tovarne 
za elektroniko in avtomatiko 
je bil namreč zaršdi bolezni 
odsoten in ni mogel pripraviti 
potrebne dokumentacije, ki so 
jo želeli imeti v Tovarn1 
orodja.

Tako je prišlo v Tovarni oro
dja do izrednega zasedanja de
lavskega sveta. Rezultat je 
znan: soglasen klep o izbrisu iz 
registra gospodarskih orga
nizacij.

»Edina rešitev za Tovarno 
orodja je danes v tem, da se 
nekam priključi...,« mi je de
jal inž. Janez Sile, tajnik druž- 
beno-poliitičnih organizacij v 
združenem podjetju Iskra. 
»Rojstvo orodjarne je bilo iz
redno drago in je povzročilo 
kolektivu tolikšne težave, da si

Do
Dobove

V petek 12. decembra, je Z2TP 
Ljubljana izročilo prometu elektrifi
cirano dvotirno progo med Zidanim 
mostom in Dobovo, dolgo 50 km. S 
tem je bila lahko vpeljana električ
na vleka na celotnem »slovenskem 
delu« magistralne proge med Jese
nicami In Gjevgjelijo, kar skrajšuje 
potovalni čas od Jesenic do Dobove 
za približno eno uro.

V zadnjih letih, ko so slovenski 
železničarji postopoma modernizirali 
progo od Jesenic do Dobove, je bilo 
montiranega 390 km električnega 
voznega voda, 1 elektronapajalnih 
postaj in 12 daljnovodov za napa
janje teh postaj v skupni dolžini 53 
kilometrov. Na 13. mestih in v skup
ni dolžini 32,4 km so morali preložiti 
ali kako drugače spremeniti doteda
njo traso železniške proge. 19 po
staj je pridobilo otočne perone, na 
14. postajah so postavili najsodob
nejše signalno-varnostne naprave 
itd.

Stroški modernizacije magistral
ne proge med Jesenicami in Do
bovo so dosegli 724 milijonov N din. 
Mednarodna banka za obnovo in 
razvoj je prispevala 12 */» potrebnih 
investicij, republika 15 */», federacija 
3 ‘It, ostanek — to je 70 •/« pa so 
zbrali slovenski železničarji sami!

Z elektrifikacijo magistralne pro
ge med Jesenicami in Dobovo je 
zdaj izpolnjena ena izmed nalog se- 
Ljubljana. Modernizacija tega odse- 
demletnega načrta razvoja ZZTP 
ka proge seveda še ni zaključena, 
saj je potrebno zgraditi še številna 
izven-nlvojska križanja s cestami, 
vgraditi signalno-varnostne naprave 
na še preostalih postajah, poskrbeti 
za sodobnejše nakladanje in razkla
danje blaga itd.

sam ni mogel pomagati. Danes 
je usoda tega kolektiva v rokah 
samoupravnih organov Tovarne 
za elektroniko in avtomatiko. 
Pržan. Če se bodo sporazumeli 
o združitvi, potlej bo vprašanje 
rešeno. Če ne..., no, pustimo 
ugibanja. Skoda, da se orodjar
na že prej ni ogrela za to reši
tev ...«

Da nam kdo ne bi očital eno
stranskega prikazovanja zadev, 
sem zaprosil z izjavo v zvezi 
z združitvijo tudi inž. Andreja 
Pardubskega, direktorja Tovar
ne za elektroniko in avtomatiko. 
Poudaril je, da je orodjarna 
Iskrinim podjetjem potrebna in 
da bi pomenila likvidacija 
orodjarne nadražjo in najbolj 
nesmiselno rešitev.

»Orodjarna naj bi po prvot
nem konceptu združenega pod
jetja Iskra Kranj delovala kot 
samostojna enota, ki naj bi 
služila potrebam razvijajočega 
se združenega podjetja in poma
gala s svojim delom in kapacite
tami dvigniti tehnološko raven 
vseh skupnih tovarn na ožjem

gravitacijskem območju. Tovar
ne orodja,« je dejal inž. Pardub- 
sky. Že pogled v tovarno nam 
kriva, da je tudi opremljenost 
te enote taka, da omogoča rea
lizacijo zahtevnega in obširnega 
programa orodjarske dejavno
sti. Jasno je, da je gradnja to
varne prinesla poleg finančnih 
bremen tudi tehnološke proble
me v zvezi s staranjem opreme. 
Ob em ne smemo pozabiti, da 
taka počasnost, kot smo jj bili 
priča v tem primeru, tudi ne 
vpjiva spodbudno na kadre, ki 
naj, bi v taki organizirani eno
ti videli svojo perspektivo de
setletja vnaprej. Dalje sodim, 
da bi moralo združeno podjetje 
Iskra vzdrževati in razvijati 
orodjarno, dokler ne bi pošte
no shodila da b] ji torej mora
lo pomagati pri osvajanju pro- 
izvodno-tehnološkega koncepte. 
Ker samoupravni organi zdru
ženega podjetja Iskra podpi
rajo rešitev problema Tovarne 
orodja v okviru pržansk;e to
varne in so organizacije zdru
ženega podjetja pripravljene 
prevzeti del finančnega proble
ma, ki danes tare orodjarno, so
dim, da je pred samoupravnimi 
organi Tovarne za elektroniko 
in avtomatiko važna odločitev, 
ki naj bi obema kolektivoma 
omogočila vzajemno pomoč in 
skupno pot na tržišče.«

A. ULAGA
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Najkoristnejše 
darilo za šoferja
varnostni
pas

GARANTIRANO
# prvovrstna izdelava, preizkušena kakovost
# enostavna vgradnja
# funkcionalnost
# konkurenčna cena

VARNOSTNE PASOVE IZDELUJEMO ZA 
VSE TIPE OSEBNIH AVTOMOBILOV

V prodaji so v vseh prodajalnah Slovenija avto. Volan, Avto-moto Celje, 
Fterromoto Maribor ali neposredno pri proizvajalcu

TOVARNI AVTOOPREME PTUJ
RAJŠPOVA 16 - telefon 77-016 v

X.,
l■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■M■•■■■■■■■■■■■■v■■■■■■■■■■■■■B■■■■■■■■■ BBBRRRRaa*aaRnlll|9Raaa|■■■■nM>>■n*^■■■>i>i■lBBBBBBalaB|HBaBaBaBaB|RBBBRBBaaaaaaBaaaaBRBBaaRBaaaaBBaaaBaaBBaaaBBaalaBBB>>allB*al,IIIBaBaBlrBaaBaaBBBaaBBBBBBBBBBBBBBBBBII■,l■ll■l>,>B*^',''"”',",ll,■IBaBaa'

/

DELAVSKA ENOTNOST St. 51 — 20. decembra 1969



Iz naše družbe
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'%.T ekdo zasluži veliko, drugi malo, nekatere delovne skup- 
nosti se kopljejo v denarju, druge zberejo komaj za 

' osemdesetodstotne plače, ponekod so občinske blagajne 
težke, drugje pa nimajo denarja za plače učiteljev. Zakaj 
takšne razlike?

Socialne razlike objektivno izvirajo, kakor je znano, iz 
sedanje ravni proizvajalnih sil, uresničevanje načela nagra
jevanja po delu in vse močnejšega uveljavljanja tržnih za
konitosti. Vse, kar je zunaj tega, je posledica naših subjek
tivnih slabosti, nerazvitosti samoupravnih družbeno-ekonom- 
skih odnosov, pomanjkljivosti ekonomskega sistema ter sti- 
hijnosti in nedoslednosti pri razvijanju temeljnih vrednot 
socialistične samoupravne družbe.

Skupna naloga celotne družbe je torej, da se odločno 
postavimo po robu skrajnostim, ki nastajajo pri socialnih 
razlikah; na eni strani proti obnavljanju neznanja in rev
ščine in na drugi strani zoper neupravičeno bogatenje ter 
prilaščanje rezultatov tujega dela. To pa je mogoče dosegati

Kako omiljevati razlike?
le z oblikovanjem enakopravnejših odnosov med ljudmi pri 
delu in prisvajanju po delu in še s takojšnjo rešitvijo naj
bolj žgočih problemov ter s postopnim urejanjem tistih vpra
šanj, od katerih sta odvisna tako večja socialna varnost ljudi 
kakor tudi celovita socialno-ekonomska uravnovešenost raz
voja in položaja posameznih plasti prebivalstva.

Vseh problemov v naši družbi pa nedvomno ni mogoče 
razvozlati le z delitvijo po delu: delitev po delu nekaterih 
med njimi ne more rešiti oziroma jih celo zaostruje, npr. 
oblikovanje skladov za družbeno pomoč otrokom in mladini 
za njihovo varstvo, šolanje in vzgojo. Nujno je, da otrokom 
in mladini omogočimo razvoj sposobnosti ne glede na razlike 
v družbenih, tj. socialnih in družinskih razmerah z uvelja
vitvijo odnosov, ki ne bodo obnavljali in utrjevali kakršnih
koli privilegijev ali elit. Tu lahko pomaga le solidarnost.

Le s solidarnostjo je mogoče razreševati tudi žgoča vpra
šanja zdravstvene zaščite in invalidskega varsta. Cene stori
tev v tej dejavnostih financiramo po načelu solidarnosti zato, 
da bi te dejavnosti po načelu dohodka vključili v družbeno 
ekonomski sistem in tako omogočili delavcem v njih, družbi 
in posebno uporabnikom storitev nadzor in odgovornost za 
racionalno porabo sredstev. Problemi socialnega razločevanja 
in uveljavljanja solidarnosti sodijo potemtakem med naše 
prednostne naloge tako z idejno-političnega kot s socialno 
ekonomskega vidika.

V političnem življenju smo končno tudi priznali, da ima
mo nerazvita področja tudi v Sloveniji, ne samo v južnih 
predelih države. Tudi na teh področjih smo dolžni pospeše
vati gospodarski razvoj tako, da bo spodbujal ustvarjalnost 
lastnih sil in združevanje lastnih zmogljivosti. Tako so že na 
več sejah vodstev družbeno-političnih organizacij v Sloveniji 
ugotovili, da očitno prepočasi uresničujemo to nalogo, kljub 
spoznanju o negativnih posledicah, ki jih povzročajo razvoj
ne neskladnosti med posameznimi območji oziroma deli slo
venskega naroda. Zato moramo oblikovati dolgoročno per
spektivo za manj razvita območja ter preučiti možnosti za 
spremembo njihove ekonomske in socialne strukture, kakor 
tudi za razrešitev problemov nezaposlenosti.

Potemtakem bi ne bilo prav, če bi odpravljali razlike le 
z brezobveznostno pomočjo tistim, ki jim gre slabše, ampak 
jim moramo pomagati tako, da se bodo lahko tudi z lastno 
mačjo postavljali na noge.

VINKO BLATNIK

iiiiiniiimimi milil

DOPISNIKI POROČAJO
• VELENJE

Priznanja prostovoljnim krvodajalcem
V delovnih organizacijah v občini Velenje je veliko prostovoljnih krvo

dajalcev. Največ jih je v Termoelektrarni Šoštanj, Tovarni gospodinjske 
opreme Gorenje, v Hudniku lignita Velenje itd. Letos je darovalo kri 
kar 1280 Velenjčanov.

Da bi se vsem tem prostovoljnim krvodajalcem vsaj skromno oddol
žili, sta pripravila občinski odbor RK Velenje in komisija za krvodajal
stvo srečanje s prostovoljnimi krvodajalci, na katerih so 200 prostovolj
nim krvodajalcem, ki so darovali kri več kot petkrat oziroma desetkrat, 
podelili srebrne in zlate značke. Delovnim organizacijam pa, ki so 
se posebej izkazale pri organizaciji prostovoljnih krvodajalskih akcij, pa 
so podeliii posebna priznanja. (v§)

• RAVNE NA KOROŠKEM

Zanimiv predlog
Odborniki skupičine občine Ravne na Koroškem so na zadnji seji 

sprejeli predlog, naf bi delavcem v upravi občinske skupščine podelili 
naslov »jubilanta dela«, in sicer za 10, 20 oziroma 30-letno delovno dobo v 
upravnih organih skupščine občine Ravne na Koroškem, podrobneje bodo 
uredili vse potrebno s posebnim pravilnikom, ki ga bo sprejela komisija 
za volitve in imenovanja skupščine občine Ravne na Koroškem. (ma)

PRVIČ
NAMENSKA
SREDSTVA

© V radovljiški občini niso zgradili doslej niti ene 
varstvene ustanove.

© Večinoma otroci gostujejo v drugih, nefunkcional
nih stavbah.

© V 15 oddelkih se gnete 325 otrok ali 10—11 °lo od 
skupnega števila predšolskih otrok.

© S sredstvi od prispevkov od osebnih dohodkov in 
pokojnin so prišli Radovljičani prvič do namenskih sred
stev za otroško varstvo.

V Radovljici so zaenkrat iz
volili samoupravni organ otro
škega varstva pri temeljni izo
braževalni skupnosti. Komisiji, 
ki upravlja s sredstvi sklada in 
skrbi za nadaljnji razvoj otro
škega varstva, predseduje Vero 
Smitek, vzgojiteljica v otroško 
varstveni ustanovi v Kropi. Te 
dni smo jo obiskali in izvedeli 
mnogo spodbudnih napovedi za 
nadaljnji razvoj otroškega var
stva v radovljiški občini in še 
posebej v Kropi.

»Prvič smo v Radovljici zbra
li namenska sredstva za otroško 
varstvo,« je povedala Vera Smi
tek. »To je hkrati prvo zagoto
vilo, da bomo otroškemu var
stvu zagotovili boljše razmere 
ža delo, hkrati pa ga razširili v 
kraje, kjer kljub velikim po
trebam varstvenih ustanov ni. 
Poudariti velja, da delujejo vse 
varstvene ustanove v stavbah, 
ki niso bile zgrajene za ta na
men in da si velika večina deli 
stavbo z drugimi uporabniki.«

Komisija za otroško varstvo 
pri temeljni izobraževalni skup
nosti je začela z delom šele le
tos. Toda že nekajmesečno nje
no delo kaže, da se je v pejih, 
šestih mesecih v radovljiški ob
čini storilo na področju otroške
ga varstva več dobrega kot v 
vseh minulih letih.

»Najprej smo morali ugotoviti 
v kakšnih razmerah delujejo 
obstoječe varstvene ustanove,« 
razlaga vsebino dela komisije 
Vera Smitek »in kaj je potreb
no storiti za izboljšanje razmer, 
hkrati pa videti potrebe po od
piranju novih oddelkov v ob
čini.

Anketirali smo starše, ki ni
majo otrok v varstvenih ustano
vah. Rezultati anekte so pokaza
li, da si starši brez razlike želijo 
vključiti otroke v varstvene 
ustanove in da zelo pogrešajo 
varstvo v krajih, kjer ni vrtcev. 
Konkretno v Gorjah bi. po ugo
tovljenih podatkih, morali od
preti varstveno ustanovo za 60, 
v Begunjah pa za 30 otrok.

»Nasdednjo nalogo,« nadaljuje 
Vera Smitek, »smo posvetili 
združitvi obstoječih varstvenih 
ustanov v skupen zavod. Kraji 
v občini so zelo d aleč vsak
sebi. Varstvene ustanove so raz
tresene in majhne. Tako razbito 
poslovanje je neekonomično. Z 
novim letom se želimo združiti, 
upravno, finančno in samo
upravno v en zavod. Samouprav
ljanje je bilo doslej tako rekoč 
zavrto. Ponekod je zaposlena le 
ena vzgojiteljica, ki ima stotere 
naloge in jih ne more pri naj
boljši volji rešiti. V skupnem 
zavodu, v enotnem gospodarje
nju, enotni kadrovski politiki, 
skupnih organih samoupravlja
nja bo vse lažje.

Letos smo tudi adaptirali vse 
vrtce. Razen na Bledu so bile 
vse varstvene ustanove nujno 
potrebne popravila in nove 
opreme.«

Sklad planira letos 600 tisoč 
novih dinarjev sredstev. Pri
bližno tretjino bi porabili za 
adaptacije. Ostanek pa bodo po 
zaključnem računu oročilj pri 
banki za novogradnjo. Na pred
nostni listi za novo gradnjo pa 
je otroškovarstvena ustanova v 
Kropi.

ENAKO KOT VAROVANJE 
CENIMO PREHRANO 

IN VZGOJO
Desetletni Kropar mi je po

kazal pot do vrtca: »Na vrhu 
pri cerkvi je« je dejal. »Najprej 
je razdejan hlev, zraven pa vr
tec«

Kažipot ni bil najbolj rajzve- 
seljiv. Tudi srečanje s stavbo 
in okoljenr ne. Vstopim v stav
bo, v župnišče, kjer se za debe
limi hladnimi zidovi v pritličju 
gnete v dveh učilnicah, kuhinji 
in hodniku no 52 m2 površine 40 
otrok, To so domala vsi pred
šolski K roparji. Vera Smitkova 
je namreč povedala podatek, ki 
mu ne vem enakega v Sloveniji: 
otroci vseli zaposlenih mater so 
v varstvu! Seveda je ob tem po
treba takoj povedati podatek, da

so razen dveh, menda vse kro- 
parske matere zaposlene in še 
od teh dveh hodi en otrok v 
vrtec, v drugi družini pa je pre
majhen za predšolsko varstveno 
ustanovo.

Vse to so dovolj tehtni argu
menti za nov vrtec v Kropi. Lo
kacija je izbrana. Za Kropo je 
to nadvse, pomembno, saj tu pri 
dnevu iščejo prostor, ki ga naj
bolj obsijejo sončni žarki.

Vera Smitkova pa je poveda
la še eno zanimivost otroškega 
varstva v Kropi. Po uvedbi eko
nomske oskrbnine v vseh ra
dovljiških varstvenih ustanovah 
sta delovni organizaciji Plamen 
in UKO (umetna kovaška obrt) 
sklenili regresirati oskrbnino v 
varstvenih ustanovah za otroke 
svojih delavk. V Plamenu so iz
dvojili letos 10.000 povih din 
in iz tega zneska vsak mesec 
obračunajo del stroškov.

Oglasili smo se v Plamenu pri 
predsedniku sindikalne organi
zacije Valentinu Šparovcu.

»Pri nas je v navadi,« je de
jal Valentin Šparovec, »da ima
mo dober posluh za delavčeve 
težave in potrebe. Pomagali smo 
in pomagamo z denarnimi in 
drugimi prispevki na primer 
osnovni šoli, v zadnjem času pa 
je naš delavski svet sklenil tudi 
pomagati delavkam, ki imajo 
otroke v otroškem varstvu. Iz
delali smo poseben pravilnik, 
po katerem dodeljujemo pomoč 
našim delavkam iz Krope in 
Kamne gorice. Osnovno merilo 
za višino regresa je višina oseb
nega dohodka in število otrok. 
Kroparji znamo ceniti vrednost 
organiziranega varstva. Pri tem® 
ne vidimo ie varovanja 'Otrok, 
medtem ko so njihovi starši za
posleni, ampak enako tudi ure
jeno prehrano in vzgojo, ki jo 
nudi naša varstvena ustanova 
otrokom. Zato smo se odločili 
tako za regres, kot za pomoč pri 
novogradnji.«

Spodbudna in posnemanja 
vredna naklopjenost kolektiva 
Plamen za potrebe otroškega 
varstva! To je poudarila tudi 
Vera Smitek. predsednica komi
sije za otroško varstvo, pri TIS 
v Radovljici. »Hitreje bi nare
dili red na tem področju,« je 
dejala, »lažje bi pomagali star
šem z nizkimi osebnimi dohodki 
pri organiziranju 'Tzgoie in var
stvu otrok, če bi zgledu Plame
na in UKO sledili tudi nekateri 
drugi kolektivi v občini, zlasti v 
krajih, kjer je otroško varstvo 
šele v povojih.«

I. VRHOVCAK

Na 10 eicero

0 JESENICE
Na zadnji seji občinske skup' 

šeine so ugotovili, da se je v Ko* 
tnuni zbralo več dohodka, kot 
ob znanih težavah železarne pred' 
videvali. Sredstva, ki so bila zbra^ 
na v občinskem proračunu nad 
predvidevanji, so namenili pred
vsem krepitvi gospodarstva. S |e' 
mi sredstvi bodo popiagali dogi?&' 
diti začeto zgradbo novega obrat® 
Iskre na Dobravi, za 30.000 novia 
dinarjev so vpisali posojila za 
modernizacijo slovenskih železnic* 
10.CC0 dinarjev pa so dali skladu 
za gradnjo hale nad hokejski®1 
igriščem, namenili pa so tudi %e 
sredstva za gradnjo cementarne v 
Mojstrani oziroma za raziskav® 
laporja, ki vsebuje cement.

B. B.

® MIKLAVŽ 
PRI ORMOŽU

Minuli mesec so v Miklavžu od
prli nov prizidek šoli ter obnovili 
staro šolsko poslopje. Vsa dela s® 
veljala preko 1.700 dinarjev v šolj 
pa bo sedaj lahko sedelo okoli 
500 učencev. Razen učilnic bodo 
imeli še kabinete za tehnični P°' 
uk, kemijo, fiziko in biologijo* 
šolsko kuhinjo ter jedilnico i® 
upravne prostore. F. M.

m LAŠKO
Industrijska proizvodnja v 1®' 

ški občini se je v primerjavi z de
vetmesečnim obdobjem lani vred
nostno povečala za 15 odstotkov« 
medtem ko je fizični obseg pj°' 
izvodnje nekoliko manjši. Močno 
so proizvodnjo povečali v koleK' 
tivih lesne galanterije v Rimski*1 
toplicah, obratu cementarne v Zi
danem mostu, največ v PETI v 
Radečah, kjer se je proizvodnjo 
vrednostno povečala za 70 odstot
kov. Ta kolektiv uspeh še pove
čuje z izvozom na območje kon
vertibilnih valut. Močno povečanj® 
proizvodnje pa se kaže tudi v to
varni dokumentnega papirja v B®- 
dečah.

Edino industrijsko podjetje v 
laški občini, ki ima nižjo proiz
vodnjo kot v istem obdobju 1®®J 
je tekstilna tovarna VOLNA * 
Laškem. To tovarno tarejo podob
ne težave kot vse v tekstilni u®' 
negi. S preusmeritvijo na tkani®® 
iz mikane preje in modnih tveedov 
pa pričakujejo boljših časov.

M. B.

@ KOČEVJE
Te dni so bile v številnih kra

jevnih organizacijah Rdečega Kri' 
ža v kočevski občini slovesnosti* 
kjer so krvodajalcem, ki so P6*' 
krat ali več darovali kri, podeli® 
plakete in priznanje. Ob tej P11' 
ložnosti so tudi pregledali doseda
nje krvodajalske akcije in ugoto
vili, da so vodstva domaloma vs^; 
delovnih kolektivov in tudi vod
stva sindikalnih podružnic vložil® 
vse napore, da bi te akcije či®1' 
bolje uspele. Uspeh takega sodelo
vanja z odbori Rdečega križa K 
v tem, da je v občini že vsaK 
dvajseti občan krvodajalec.

V. D*

© KOČEVJE
Delovna skupnost Združene?® 

kmetijsko gozdarskega podjetja j® 
nagradila 22 zaposlenih, ki delaj® 
na kmetijskih in gozdarskih obra
tih tega podjetja. Ob tej priložno
sti so tudi orisali razvojno pot te
ga kolektiva, ki deluje na območ
ju treh občin in ki je nastal 
številnih razdrobljenih kmetijski® 
in gozdarskih podjetij. D.

© RIBNICA
Centralni delavski svet ^ 

upravni odbor Industrije stavb®®' 
ga pohištva »Inles« Ribnica i®1 
razumevanje tudi do Števil®1 
društev in organizacij v obči®*' 
Tako so prispevali 2.10<l dinarje, 
trem knjižnicam, ki poslujejo 
Delavski univerz! Ribnica Osnov
ni šoli Sodražica in KUD 
Vrtačnik« loški potok, fha®®® 
gasilskega društva v Dolenjih >® 
zih so nrispevau znesek dl
za uredUcv gasilskega dornn. 
kaj sredstev so prispevali 
ni izobraževalni skupnosti Ribui® '

Kako obravnavati MNENJA IN STALIŠČA

dežurstvo v zdravstvu
Pojem dežurstva v zdravstvu pomeni ustaljeno obliko dela 

posameznih profilov zdravstvenih delavcev. To delo se sicer od
vija izven rednega delovnega časa v zdravstvenem zavodu, vendar 
predstavlja v delovnem procesu zaokroženo celoto z rednim delom. 
Čaš dežurstva navadno po intenziteti ne dosega rednega delovnega 
časa, vendar zahteva stalen kontakt z bolniki ter opravljanje do
ločenih posegov oziroma del. Druga značilnost dežurstva pa je, da 
se le-to opravlja na delovnem mestu. V zdravstvu poznamo tudi 
drugi pojem — stanje pripravljenosti. Od dežurstva se stanje pri
pravljenosti loči predvsem po tem, da se stanje pripravljenosti ne 
opravlja na delovnem mestu. Zdravstveni delavec je v stanju pri
pravljenosti tudi drugje, npr. doma, vendar mora biti matičnemu 
zavodu znano, kje se nahaja, predvsem pa, da je takoj dosegljiv 
ter pripravljen-nuditi zdravniško pomoč. Takšno obliko dela zdrav
stvenih delavcev poznamo predvsem v zdravstvenih domovih, le
karnah, nekoliko manj v bolnišnicah.

Razlik med tema dvema pojmoma smo poudarili zaradi tega, 
ker predvsem nemedicinski krogi včasih ne ločijo med obema poj
moma. Prav tako zakonodajalec ne rešuje obeh situacij ter na
kazuje rešitve samo za dežurstvo, ne najde pa rešitve za stanje 
pripravljenosti.

Zakonodajalec neposredno o vprašanju dežurstva ne govori. 
Nekateri smatrajo, da je to vprašanje treba reševati v smislu 44. čl. 
TZDR kot delo v podaljšanem delovnem času. Pri tem se sklicu
jejo na zadnjo novelo omenjenega zakona, ki posebno poudarja 
delo v ambulantah in bolnišnicah. Pri tem pa pozabljajo, da ima 
zakon ob tem določilu še pogoj, da se takšno delo lahko opravlja 
le, če so v nevarnosti življenje in zdravje občanov. Ker pa dežur
stvo predstavlja redno obliko dejavnosti zdravstvenega zavoda, se 
ne moremo posluževati tega določila tudi zaradi tega, ker pravi

zakonodajalec, da takšno delo lahko obstaja le, »kolikor je nujno 
potrebno, da se odvrnejo ali preprečijo škodljive posledice«. Zaradi 
tega tudi po dosedanjih določilih TZDR ne moremo dežurstva ob- 
ravnati kot delo preko rednega delovnega časa v smislu spre
menjenih določil 44. člena TZDR. Vsekakor je ustreznejše določilo 
46. člena TZDR, ki določa: »če je zaradi narave in organizacije 
dela na kakšnem delovnem mestu (delo v turnusih ipd.) delovni 
čas sestavljen iz časa dejanskega dela in časa obvezne navzočnosti 
delavca na delovnem mestu, ki terja od njega določeno delovno 
aktivnost, sme biti skupen delovni čas daljši od polnega delovnega 
časa«. Dolžnost delovne organizacije pa je,

® da v statutu ali splošnem aktu določi delovna mesta, na ka
terih je poleg dejanskega dela potrebna tudi obvezna navzočnost 
delavca,

• da določi trajanje te navzočnosti, ki ne sme biti daljša kot 
je nujno, da se konča določen delovni proces, ter

• da postavi merila, po katerih se delovna aktivnost delavca 
med obvezno navzočnostjo preračunava na ure dejanskega dela za 
odmerjanje delavčevih pravic iz delovnega časa.

V smislu gornjih določil lahko opredelimo pojem dežurstva v 
zdravstvenih zavodih, vendar sama dikcija zakona ne ustreza vsebi
ni dela, ki ga predstavlja dežurstvo v zdravstvu. Tekst vsekakor re
šuje problem tovarniškega turnusnega dela, kjer se delovni proces 
odvija v določenih skupinah, dežurstvo v zdravstvu pa predstavlja 
redno kontinuirano dejavnost normalnega dela zdravstvenega za
voda. Ne glede na to je tudi vsebina dela popolnoma drugačna, 
kot jo ima v smislu prej omenjeni člen. Vendar v zakonu o de
lovnih razmerjih nimamh boljšega teksta, ter se moramo zaradi 
tega posluževati določil 46. člena, kadar obravnavamo dežurstvo 
v zdravstvu. Mogoče bi se dalo v sedanji situaciji to vprašanje
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sprožiti ob pooblastilu, ki ga ima republika v tretjem odstavk 
44. člena, ki določa, da se lahko z republiškim predpisom nalan.ej 
neje določijo primeri, v katerih je mogoče vpeljati in odredi* 
delo preko rednega delovnega časa, ter pogoje, pod katerimi je * 
mogoče storiti. Tako bi npr. to določilo lahko vsebovalo primE1’ 
da se dežurstvo v zdravstvenih zavodih smatra kot delo pre^ 
rednega delovnega časa. Seveda bi ob taki rešitvi bilo treba 
prej utemeljiti, da gre v tem primeru »za delo, ki je nujno P° 
trebno, da se odvrnejo ali preprečijo škodljive posledice«.

Težje rešljivo pa je vprašanje stanja pripravljenosti. V tem Pr*j 
meru se delavec ne nahaja na delovnem mestu, kar zgoraj citir33 
46. člen TZDR izrecno zahteva, ko pravi, »če je zaradi nar3' s 
in organizacije dela na kakšnem delovnem mestu ... delovni c® 
sestavljen iz časa dejanskega dela in časa obvezne navzočnosti 3 
lavca na delovnem mestu... zaradi tega te oblike dela zdravstv 
nih delavcev ne moremo obravnavati v smislu 46. člena 
Tudi ostala določila TZDR ne omogočajo, da bi stanje pripravu^ 
nosti v zdravstvu obravnavali v katerikoli obliki, ki jo dopušča stj 
danji zakon. Zdravstveni zavodi obravnavajo stanje pripravljeno8 
predvsem s finančnega stališča, ko v svojih pravilnikih določajo 
takšno obliko dela razne dodatke, medtem ko s stališča delovn 
razmerij tega vprašanja sploh ne načenjajo, če ga pa že načenjaj ’ 
ga zelo nejasno ali pa nepravilno. Zato bi bilo nujno, da Z 
konodajalec čimprej uredi tudi to vprašanje, saj bi moral 
o delovnih razmerjih dajati odgovor na vse oblike del, ki se 
javljajo v delovnih organizacijah.

Vprašanje dežurstva in stanja pripravljenosti pa ni samo dej0^ 
no pravni problem, temveč in predvsem organizacijski 
Včasih se lahko to vprašanje reši tudi s smotrno razporeditvijo a 
lavcev na delovna mesta ter s primerno razporeditvijo delovnet,s 
časa. V nekaterih zdravstvenih zavodih obstaja možnost, da 0 
smotrnejšo razporeditvijo obstoječih zdravstvenih kapacitet v 
sameznih zdravstvenih zavodih organizirali dežurno službo v °5peS 
rednega delovnega časa posameznega zdravstvenega delavca-'-V, 
je, da takšna rešitev predstavlja obsežne organizacijske ter 3 
litske priprave in težko obravnavamo to vprašanje na spl°s ^ 
vendar bi tudi na ta način lahko reševali vprašanje dežurstva 
deloma tudi stanja pripravljenosti.

Vsekakor pa bi bilo potrebno temu vprašanju posvetiti1 vec Vjj 
zornosti ter pričeti obravnavati dežurstvo in stanje pripravljen 
tako s pravnega kot tudi z ekonomskega in analitskega stališc3a

A. ZALA*



Iz nase družbe

NAJBOLJ AKTUALNI IN MED SEBOJ TESNO POVEZANI VPRAŠANJI V CARINSKI SLUŽBI

DOHODEK IM
samoupravljanje

DOPISNIKI POROČAJO

Na ustanovnem sestanku konference osnovnih organizacij sindikata carinskih delavcev, 

ki je bila 4. decembra v Ljubljani, so izvoljeni člani konference kritično obravnavali vsa 

pomembnejša vprašanja carinske službe. Ni slučaj, da sta tudi na tem sestanku biii 

osrednji vprašanji dohodek in samoupravljanje v carinski službi. Kljub nekaterim slabo

stim, ki spremljajo sistem nagrajevanja po delu, se nagrajevanje po delu vedno bolj uve

ljavlja. Večina delavcev ve, da z več dela, boljšim delom in dobrim gospodarjenjem lahko 

vplivajo na dvig osebnega standarda. Carinski delavci te možnosti nimajo, ker je njihov 

dohodek določen s proračunom federacije in se letno povečuje le za uradno ugotovljen 

odstotek porasta življenjskih stroškov, ne glede na povečan obseg dela in izboljšano kvali

teto dela. Prav to pa je osnovni razlog, da delavci carine niso v enakopravnem položaju 

z drugimi delavci. Za ilustracijo te ugotovitve naj navedem nekaj konkretnih podatkov:

V carinarnici Ljubljana se je
V letih 1964-1968 uvoz po to- 
haži povečal za 88 %, izvoz bla
ga pa za 364 %, število uvoznih 
deklaracij za 98 %, število, iz
voznih deklaracij pa za 120 %.
V istem obdobju se je število 
delavcev v carinarnici povečalo 
le za 15 odstotkov. V carinar- 
hici Maribor se je v letih 
1964 — 1968 uvoz blaga po to- 
haži povečal za 123 %, izvoz 
blaga za 80 %, število uvoznih 
deklaracij za 78 % in število iz
voznih deklaracij za 68 od
stotkov. V istem obdobju je os
talo število delavcev nespreme- 
hjeno. V carinarnic; Koper se je 
v letih 1964 — 1968 uvoz blaga 
Po tonaži povečal za 13 %, izvoz 
blaga za 85 %, število uvoznih 
deklaracij za 81 % in število 
izvoznih deklaracij za 26 %. V 
istem obdobju se je število de
lavcev v carinarnici povečalo le 
za 9 odstotkov. Ce k temu do

damo še porast števila vozil v 
mednarodnem osebnem pro
metu, katerega indeksi porasta 
na posameznih prehodih »o od 
541 do 2530 — ti podatki zado
sti nazorno dokazujejo, da po
samezni delavec carine mora 
vedno več delati, za več dela pa 
ne dobi večjega osebnega do
hodka, še več, njegov realni 
osebni dohodek je vedno 
manjši. Prav gotovo pa ne 
more biti dvoma o porastu 
kvalitete dela. Vse to pa kaže 
na absurdnost položaja carin
skih delavcev.

Vzroki za tako stanje se po 
navadi pripisujejo naravi dela, 
kajti za tako delo ni mgoče iz
delati meril za vrednotenje de
la. Resnici na ljubo pa moramo 
povedati, da doslej še ni bilo 
resnejših poskusov, da bi pri
šlo do nekih normativov. Pri
zadevanja so bila le parcialna, 
izsledkov pa niso dosledno upo

rabljali. Naj ob tem omenim še 
to, da je carinarnica Ljubljana, 
skupaj z zavodom. za produk
tivnost dela iz Ljubljane ugo
tovila, da je ^5 % carinskih 
delcVnih operacij mogoče me
riti in vrednotiti. Prav ta ugo
tovitev nas prepričuje, da so 
tudi v carinski službi realne 
možnosti za nagrajevanje po 
delu. Vendar ob takem sistemu 
dohodka teh, zaenkrat teore
tičnih možnosti, ni mogoče res
neje uveljavljati. Kljub temu, 
da vsaka carinarnica dobi 
sredstva za osebne dohodke v 
globalu, imajo zelo majhen ma
nevrski prostor za‘‘nagrajevanje 
po delu, kajti osnove, po kate
rih se ta globa! oblikuje (odlo
čilna je v 'glavnem stopnja 
izobrazbe), so tako nizke, da ne 
omogočajo stimulacije (posa
meznikov, ki tako ali drugače 
po svojem delu odstopajo od 
povprečja.

Na DOLENJSKEM SPREJELI INSTRUMENTE FINANCIRANJA ZDRAVSTVENEGA
Zavarovanja delavcev za prihodnje leto:

STOPNJA OSNOVNEGA
PRISPEVKA 5,4 ODSTOTKA

V Novem mestu je bila mi
nulo sredo seja skupščine ko
munalne skupnosti socialnega 
zavarovanja delavcev za obmo-

dolenjsikih-’občin: Črnomelj, 
"letiika. Krško, Novo mesto in 
Trebnje. Na seji so sprejeli 
vrsto sklepov o finaciranju 
zdravstvenega zavarovanja de
lavcev v prihodnjem letu in 
Criančni načrt sklada za leto 
1970.

V uvodni besedi se je pred- 
?edni:k izvršilnega odbora skup- 
s^ine dotaknil tudi letošnjega 
Poslovanja sklada. Poudaril je, 
,a podatki do 31. oktobra do-
^zujejo, da je letošnje leto za 
^ad dokaj ugodno. Dohodki 
Naraščajo krepko nad planira- 
Pmti, vendar so tudi izdatki 

planom. Po sedanji bilanci 
jzkazuje sklad nekaj primanj- 
jiaja, ki se "bo do konca leta 

, 6 Povečal do višine zbranih 
?redstev dvoodstotne rezerve; 
v katere se bo nato tudi po- 

Celotni izdatki sklada se 
predvidoma povečali za 

h?°0.000 dinarjev od načrtova- 
jku, to je za toliko, kolikor 
Predvidevajo, da bo več dohod-' 
^°v, kot so planirali. Z drugimi 
®sedami povedano, bo sklad 

, kljugji ietošn.ie poslovno leto 
j *z primanjkljaja in izrednega

*spevka tokrat ne bo treba
Odpisati.

sprejetimi akti za pri-
sk: l®*® ie najpomembnejši
j. leP o določitvi stopnje osnov- 

Sa prispevka 2;a zdravstveno 
darovanje, iz katerega se v 

ZhVonieški komunalni skupnosti 
d ®re dobrih 63 odstotkov vseh 
Sp '^kbv sklada. Skupščina je 
•rej-ela sklep, da bo stopnja 
“hohip Vnega prispevka v prihod

om jetu na Dolenjskem zna- 
kj-a 5,4% to je za 0,2% več 
bori le^ClS- s povečanjem stopnje 
(j. 0 Pridobili približno 1,400.000 
Siri jev, ki so namenjeni raz- 

reprodukciji v zdravstvu, 
za izgradnjo druge 

hip e Novomeške splošne bol- 
83 6‘ S tem bo bonišnica dobila 
je bovih postelj. Ta pridobitev 

a dolenjsko velikega pome

na in je tudi ekonomsko ute
meljena, saj se bo tako zmanj
šal odliv v druge regije, domače 
cene storitev pa so še vedno 
nižje od ljubljanskih.

Izredno živahna razprava pa 
se je razvila o predlogu za po
večanje participacije zavaro
vancev pri zdravilih od sedanjih 
treh na štiri dinarje ter pri 
prvem obisku zdravnika na do
mu in prvem pregledu' pri spe
cialistu od sedanjih pet na de
set dinarjev. Večina članov 
skupščine je menila, da pomeni 
to povečanje prehudo obreme
nitev zavarovancev, zato so 
participacijo pri obisku zdrav
nika na domu in za pregled pri 
specialistu povečali le od pet 
na osem dinarjev, medtem ko 
so predlog prispevka zavaro
vancev za zdravila od treh na 
štiri dinarje sprejeli. Zvišali so 
še prispevek k stroškom za 
prekinitev nosečnosti od se
danjih 80 na 150 dinarjev, os
tale ■ participacije zavarovancev 
k stroškom posameznih zdrav
stvenih storitev pa so ostale 
nespremenjene. Uvedli pa so še 
nov 'prispevek za hrano in na
stanitev pri nadomestnem bol
nišničnem zdravljenju v zdra
vilišču, in sicer v znesku 15 di
narjev na dan. Tega prispevka 
pa so oproščeni otroci in mla
dina do 15. leta starosti, oziroma 
do 26. leta, če so Zavarovani 
kot družinski člani ter vajenci 
in učenci poklicnih šol s prak
tičnim poukom.

Se nekaj besed o finančnem 
načrtu sklada zdravstvenega za
varovanja delavcev za prihodnje 
leto. Po tem načrtu bo imel 
sklad prihodnje leto 49,617.300 
dinarjev celotnega dohodka, to 
je 18,2 odstotka več, kot bo le
tošnji dohodek ' sklada. Po od
bitku 3,5-odstotne rezerve od 
osnovnega prispevka, ostane v 
skladu za redno potrošnjo 
48,522.300 dinarjev. Od tega so 
namenili za zdravstveno varstvo 
dobrih 34,900.000 dinarjev, to pa 
je skoraj 15 odstotkov več kot 
letos. V tem znesku pa so všte
ta tudi sredstva za namensko 
dograditev in izpopolnitev ob

stoječe zdravstvene mreže na 
Dolenjskem. Pri tem je treba 
omeniti, da se bodo sredstva za 
zdravstveno varstvo prihodnje 
leto povečala še zaradi zvišanja 
pairticipaoije zavarovancev k 
posameznim stroškom zdrav
stvenih storitev iz svojega žepa 
približno 1,260.000 dinarjev, sku
paj s prispevki za zdravila pa 
2,460.000 din. V primerjavi z oce
njeno participacijo za letos zna
ša povečanje približno 580.000, 
skupaj z zdravili pa 925.000 din.

R. S.

• JESENICE

Žerjavovodje ženske
V železarni na Jesenicah imajo nad 200 žerjavov in dvigal. Kadre za 

te žerjave vzgajajo v železarskem izobraževalnem centru, kjer imajo 
vsako leto en do dva tečaja. Vsak od njih traja skupaj z izpiti tri me
sece. Tečaj, ki je v teku od sredine novembra in bo končan v marcu 
prihodnjega leta, obiskuje 40 novih kandidatov za poklic žerjavovodje. 
Ker pa je moških vse manj, število nezaposlenih žensk na Jesenicah pa 
narašča — sedaj jih je približno 200 — bodo v kratkem pripravili tudi

gamoupravnii organi se v vseh 
carinarnicah ubadajo, največ
krat brezuspešno, le z material
nima vprašanji, kako s premaj
hno vsoto denarja zadostiti naj
nujnejšim potrebam. Ob tem 
pa seveda puščajo ob strani 
druga pomembna notranja vpra
šanja, ki bi jih morali reševati. 
Za reševanje marsikaterega 
problema, ki je prisoten, so do
stikrat nemočni. Vzemimo na 
Iprimer kadrovsko vprašanje; od 
zadostnega števila ustreznih 
kadrov je v glavnem odvisna 
tudi kvahteta dela. V zadnjih 
letih so sicer uspeli močno iz
boljšati kadrovsko strukturo, 
vendar še ne v zadostni meri. 
Najslabše pa je, da prav dobri 
strokovnjaki, ki imajo še druge 
kvalitete, potrebne za tako 
službo, če se jim ponudi mož
nost, zapustijo službo v carini 
prav zaradi neustreznega vred
notenja dela. Nerešeno kadrov
sko vprašanje pa pogojuje še 
druge probleme, in pojave raz
nih nepravilnosti, ki se v ca
rinski službi ne bi smeli pojav
ljati. Spričo slabega materail- 
nega položaja težko odpravlja
jo tudi vzroke za neustrezne 
delovne pogoje, ne morejo skr
beti za delovno in zdravstveno 

■ zaščito, za rekreacijo, dopuste in 
podobno.' Poseben problem 
predstavljajo delovni pogoji car 
rinskih delavcev na mejnih 
"rehodih, saj večina teh delav
cev mora delati po 12 ur brez 
odmora, tudj v nočnem času, 
ob nedeljah in praznikih in v 
vseh vremenskih nepriilikah. 
Tako stanie pa poslabšuje še 
neurejena in neredna prehrana. 
Zaradi tega so se člani konfe
rence močno zavzeli za bene
ficiran delovni staž operativ- 

■nih carinskih delavcev.
Nadaljnji razvoj samouprav

ljanja v carinarnicah se bo mo
rali razvijati v smeri čimbolj 
neposrednega urejanja delov
nih razmerij in skrbi za delov
nega človeka, kajti le tako bo 
možno resnično življenjsko ure
jati vse zadeve v skladu s spe- 
cdfičnimd potrebami službe in 
vsgke carinarnice posebej. Čla
ni konference osnovnih organi
zacij sindikata carinskih de
lavcev bodo storili, kar .bo v 
njihovi moči za izboljšanje živ
ljenjskih in delovnih pogojev 
carinskih delavcev. Pri tem 
štejejo za velik uspeh že to, da 
so se med seboj povezali, kajti 
medsebojno sodelovanje bo go
tovo rodilo več uspehov, kakor 
so jih individualna prizadeva
nja. Osnovno pa je, da bo tudi 
naša družbena skupnost morala 
bolj prizadeto in v skladu s 

. splošnim družbenim razvojem 
začet; reševati probleme carin
ske službe in položaj delavcev 
carine.

GEZA ČAHUK

tečaj za ženske — žerjavovodje. S tem ko bodo na teh delovnih mestih 
zaposlili tudi ženske, rešujejo štiri probleme: nezaposlene zenske, po
manjkanje delavcev, Izboljšali bodo standard družinam, razen tega pa 
ne bo problema za stanovanja, saj jih te ženske že Imajo.

Na sliki največji žerjav v železarni Jesenice je na Rudnem dvoru.
B. B,

• SLOVENJ GRADEC S
Organizacije ZK

Medtem ko so bili doslej v vseh večjih delovnih organizacijah na slo
venjegraškem območju le aktivi ZK, bodo odslej delovale organizacije 
ZK.

Organizacije ZK bodo ustanovili v Tovarni meril, Tovarni usnja, na 
'Gozdnem gospodarstvu, v Lesno industrijskem podjetju. Novi opremi. 
Splošni bolnišnici in v poslovni enoti Elektro. (an)

• DRAVOGRAD

Poslovanje v »Monterju«
V IGMP »Monter« Dravograd, ki je od začetka letošnjega leta v pri

silni upravi, dosegajo zadovoljive poslovne uspehe. Čeprav zaposlujejo 
za skoraj 27 odstotkov manj delovne sile kot 1968. leta, so povečali ce
lotni dohodek za skoraj četrtino, zaloge materiala in nedovršene proiz
vodnje so se občutno zmanjšale, zmanjšale pa so se tudi obveznosti do 
dobaviteljev. . .

Občinska skupščina Dravograd je na zadnji seji, ko je obravnavala 
položaj v Monterju, poudarila, da so možnosti, da bi lahko Monter v 
prihodnje posloval samostojno. Zato se je zavzela, da je treba poiskati 
ustrezen vodstveni in strokovni kader in da se, če je le mogoče, ob 
koncu marca 1970 odpravi prisilna uprava v podjetju. (ek)

@ TRBOVLJE

Rekorden izvoz
Delovne organizacije v središču zasavskih revirjev bodo letos dosegle 

rekorden Izvoz. Do konca oktobra so podjetja izvozila blaga in dosegla 
storitve v vrednosti okrog 4 milijone 850.000 dolarjev. Med kolektivi je 
najbolj povečal izvoz kolektiv podjetja »Zlatarstvo«, »Elita« In v Inve
sticijskih birojih Trbovlje. Letošnji trboveljski izvoz blaga tn storitev bo 
presegel 5 milijonov 500.000 dolarjev. Med izvozniki se bo letos lepo 
uveljavila tudi Strojna tovarna, ki je do konca septembra prodala v tu
jino že za 1 milijon 713.000 dolarjev izdelkov. Kolektiv prodaja svoje blago 
že v enajst evropskih in severnoafriških dežel. Večina kolektivov name
rava prihodnje leto povečati svoje programe izvoza. (m)

TOLMIN
Nelikvidnost

Tudi gospodarstvo tolminske občine tare problem nelikvidnosti. Mo
čan je razkorak med kupci in dobavitelji, zato delovnim organizacijam 
primanjkuje osnovnih in obratnih sredstev za redno poslovanje. Razlika 
med kupci in dobavitelji je 1. januarja letos znašala 8,26 milijona di
narjev, 30. junija 10,25 milijona, septembra pa se je že podvojila m je 
znašala 16,55 milijona dinarjev. _ Uš>

9 LJUBLJANA

Garažni hiši
Sredi Ljubljane med Poljansko cesto in Ljubljanico sta zrasli stavbi, 

ki sta na zunaj skoraj podobni silosu za žito. V njih bodo garaže, ki jih 
gradijo delavci GIF Gradis. V teh garažah, ki bodo v kratkem končane, 
bo prostora za 500 avtomobilov. (BB.)

NA OBMOČJU OBČINE SLOVENSKE KONJICE RAZPRAVLJAJO O PROBLEMIH FINANCIRANJA IN IZVAJANJA 
ZDRAVSTVENEGA VARSTVA____________________________________ __________________________ __

Kako pokriti izgubo?
Na pobudo sindikatov imajo 

v teh dneh v podjetjih in zavo
dih na območju občine Slo
venske Konjice delovne razgo
vore predstavnikov sindikalnih, 
partijskih im mladinskih orga
nizacij. organov upravljanja 
in članov skupščine komunal
ne skupnosti socialnega zavaro
vanja Celje. V ospredju raz
prav so problem; financiranja 
in zdravstvenega varstva za leto 
1970.

Po izračunih komunalnega 
zavoda za socialno zavarovanje 
Celje, h kateremu špeda tudi 
konjiška komuna, prispevna 
stopnja 5,2 % od osebnih do
hodkov ne bo krila vseh potreb 
in izdatkov1 na področju zdrav
stvenega varstva. Glavni vzrok 
za takšno stanje so okoli 8 % 
nižji povprečni osebni dohodki 
v celjski regij; v primerjavi s 
slovenskim povprečjem. Ker pa 
ti po veljavnih zakonskih pred
pisih tvorijo osnovo za obra
čun, je vsekakor razumljivo, da 
pri enaki stopnji nd mogoče 
zbrati toliko denarja, kot ga 
narekujejo potrebe za kritje 
vseh stroškov, ki nastanejo pri

zdravljenju v bolnicah, pri 
zdravniških pregledih, v zobo
zdravstvu, pri nadomestilih 
osebnega dohodka itd. Ker pa 
so ti neodvisni od osebnega do
hodka im prispevne stopnje ter 
so približno enaki, kot v ostalih 
predelih Slovenije, je samo po 
sebi razumljivo, da .so izdatki 
večji od dohodkov. S tem pro
blemom se celjska regija srečuje 
in ukvarja že več let nazaj, 
toda do sedaj še ni bilo mogoče 
najti uspešne in trajnejše reši
tve.

Iz gradiva, ki ga je pripravil, 
obdelal in razmnožil komunalni. 
zavod za socialno zavarovanje 
v Celju, je možno ta problem 
za leto 1970 rešiti le na dva na
čina, in sicer:

O že v samoupravnih pred
pisih določiti višjo stopnjo pri
spevka, to je od 5,2 % na 5,5 % 
za leto 1970, ali pa
• za nastalo izgubo, ki je že 

vnaprej predvidena ter je bila 
ugotovljena tudi v zadnjih letih, 
kasneje predpisati izredni pri
spevek.

Denarn; učinek v obeh pri
merih je skoraj enak, saj je na

osnovi večletnih pokazateljev 
možno precej točno izračunati 
primanjkljaj že vnaprej ali pa 
ga kasneje ugotoviti z zaključ
nim računom. V gradivu, ki ga 
je za razpravo poslal zavod za 
socialno zavarovanje, so ome
njena tudi nekatera povišanja 
participacije zavarovancev pri 
zdravstvenih storitvah, kar naj 
bi tudi prineslo nekaj dodatnih 
sredstev, čeprav ta ukrep ni 
najbolj prijeten, zlasti za tiste 
zavarovance,, ki imajo nižje 
osebne dohodke.

V dosedanjih razpravah so 
bili predlo® socialnega zava
rovanja v glavnem sprejeti, če
prav zavarovanci menijo, da bi 
morali resno razmisliti, kje in 
katere participacije, uvesti na 
novo ali pa že obstoječe pove
čati. Tudi glede primanjkljaja 
menijo, da bi bilo primemej\ 
če bi sedanjo prispevno stop
njo zvišali za 0,3%, ker je to 
še vedno laže sprejemljivo, kot 
pa kasnejše uvajanje izrednega 
prispevka. Razprave bodo tra
jale predvidoma do 20. decem
bra, saj bo skupščina komu
nalne skupnosti o prispevnih

stopnjah za leto 1970 sklepala 
in odločala že konec decem
bra 1969.

V. L.
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Izobraževanje in kultura

Motivi povezovanja POROČAJO NAM

V javni razpravi o osnutku zakona o kulturnih skupnostih in o financiranju kulturnih dejavno
sti je bilo pogosto izraženo tudi mnenje, naj bi spodbujali ustanavljanje regionalnih kulturnih skup
nosti. Tako so bili podani tudi posamični predlogi, da je na primer nujno za področje ožje ali širše 
Dolenjske ustanoviti eno kulturno skupnost ali na primer, da je treba zagotoviti obstoj enotne kul
turne skupnosti za območje Ljubljane.
Osnutek zakona predvideva 

ustanavljanje samoupravnih kul
turnih skupnosti v okviru ene 
ali več občin in na republiški 
ravni. Pač pa določa, da se te
meljna kulturna skupnost usta
novi tudi za območje mesta, ki 
je razdeljeno na občine. S tem 
je prepuščeno svobodni presoji 
ustreznih dejavnikov na posa
meznih področjih, ali bodo or
ganizirali temeljno kulturno 
skupnost za eno ali več občin. 
Le v primeru mesta, ki je raz
deljeno, na več občin, zakonski 
osnutek že določa eno, skupno 
temeljno kulturno skupnost 
mesta.

Ko sta o tem problemu raz
pravljali komisiji za kulturo in 
izobraževanje Republiškega sve
ta Zveze sindikatov Slovenije in 
pododbor za kulturo Republi
škega odbora sindikata delavcev 

. družbenih dejavnosti Slovenije, 
so poudarili, naj bi vodilo za 
ustanavljanje medobčinskih kul
turnih skupnosti bila resnična 
potreba in medsebojni interes 
posameznih dejavnikov, zato bi 
bilo vsakršno umetno ustvarja
nje širših kulturnih skupnosti 
problematično in v nasprotju z 
nadaljnjim razvojem samo
upravljanja na kulturnem ob
močju. Podlaga za njihovo usta
novitev pa bi v vsakem prime
ru morali biti programi razvoja 
in delovanja kulturnih dejav
nosti in ne nazadnje potrebe in 
hotenja neposrednih porabnikov 
in ustvarjalcev kulturnih dobrin. 
Skladno s takim stališčem naj 
bi se tudi občine v okviru me
sta samostojno odločale o usta
navljanju skupne kulturne skup
nosti. Glede na sedanje že skup
no reševanje na primer vpra
šanj izobraževanja, zdravstva, 
lahko domnevamo, da bo na ob
močju mesta Ljubljane prišlo 
do dogovora o eni temeljni kul
turni skupnosti, ne da bi bilo to 
v zakonu posebej predpisano.

To je vsekakor pomembno 
stališče, ki mu kaže posvetiti 
vso pozornost. Dejstvo je nam
reč, da golo opredeljevanje (brez 
razvojnih programov) za med
občinsko ali regionalno kultur
no skupnost, opredeljevanje, ki 
je poggjeno največkrat z doslej 
nezadovoljivim načinom finan
ciranja posameznih kulturnih 
dejavnosti ali pa z nezadovolji
vo skrbjo za kulturni razvoj na 
manj razvitih območjih, resnič
nemu povezovanju kulturnih in
teresov še ničesar ne doprinaša. 
Tega se zavedajo marsikje, ka
dar v regionalnem središču za
govarjajo obstoj regionalne kul
turne skupnosti, medtem ko 
imajo občine, ki gravitirajo k 
temu središču, v tem pogledu

pogosto precej pridržkov, izra
žajo skepso in nezaupanje in 
podobna nerazpoloženja, ki ima
jo korenine v izkušnjah iz pre
teklosti.

Če to navajam, seveda no- • 
čem opravičevati kulturnega lo- 
kalizma in izredno velike raz
drobljenosti na kulturnem pod
ročju, ker nam je prav to v pre
teklosti naredilo dovolj škode. 
Hočem le opozoriti, da moramo 
za ustanavljanje medobčinskih 
kulturnih skupnosti očitno po
iskati tisto pot, ki bo najbolj 
stimulirala široko gibanje v kul
turi in za kulturo in ki bo pri
peljalo do razvojnih programov 
in povezane kulturne akcije ce
lotnega širokega območja, za 
katero naj bi ustanovili tako 
kulturno skupnost.

Zanimivo je, kako so se do 
tega vprašanja opredelili v Kra
nju, kjer so za območje občine 
že ustanovili kulturno skupnost. 
V svoj statut so zapisali med 
drugim, da kulturna skupnost 
oblikuje in uresničuje kulturno 
politiko na območju občine tudi 
s tem, da se vključuje v kon
kretne akcije na področju go
renjske regije in v okviru na
cionalnih meja; da skupščina 
kulturne skupnosti odloča o 
združevanju svojih sredstev s 
sredstvi drugih kulturnih skup
nosti za financiranje skupnih 
nalog; da skupščina odloča o so
delovanju z drugimi kulturnimi 
skupnostmi; delovnimi in drugi
mi organizacijami ter organi 
pri vprašanjih skupnega pome
na; da kulturna skupnost sode
luje z drugimi kulturnimi skup
nostmi pri reševanju zadev, ki 
so splošnega in skupnega pome
na, zlasti pri usmerjanju razvo
ja in pri usklajevanju financira
nja kulturnih dejavnosti, pri če
mer se ta razmerja urejajo s 
pogodbami.

Kljub »lokalni občinski« sa
moupravni organiziranosti nq. 
področju kulture, se torej kranj
ska kulturna skupnost ne zapira 
v lokalne meje. pač pa je orien
tirana dovolj široko, dovolj od
prta v kulturni prostor Gorenj
ske in Slovenije.

Po ustanovni skupščini 
kranjske kulturne skupnosti so 
mi nekateri člani skupščine zelo 
prepričljivo utemeljevali tako 
orientacijo. Prepričani so, da 
morajo delati na tem. da bo 
Kranj postopoma postal tudi 
naravno kulturno središče go
renjske regije, saj ima že zdaj 
nekatere kulturne institucije, ki 
razvijajo dejavnost širšega kul
turnega pomena. V tem smislu 
bodo razvili na osnovi lastnega 
programa kulturnega razvoja v 

občini tudi 9 različnih strokov

nih kulturnih centrov, ki bodo 
svoj strokovno-delovni vpliv 
lahko širili preko občinskih 
meja, toliko bolj, kolikor bolj 
bodo kadrovsko močni in pro
gramsko orientirani tudi h kul
turnim potrebam širšega kul
turnega območja Gorenjske. To
da, tako poudarjajo, vsa pove
zovanja z ostalimi temeljnimi 
kulturnimi skupnostmi Gorenj
ske. Toda, tako poudarjajo, vsa 
povezovanja z ostalimi temeljni
mi kulturnimi. skupnostmi Go
renjske'; pa tudi z republiško kul
turno skupnostjo, lahko v tem 
času temelje le na skupnih in
teresih, motivih povezovanja, 
na skupnih kulturnih akcijah 
širšega kulturnega pomena, na 
načelu sofinanciranja/ posamez
nih programov in na osnovi vo- 
godbenih odnosov. Če pa b^ v 
tem trenutku želeli vsiliti Go
renjski eno samo kulturno skup
nost. ko je v kranjski občini že 
izdelan program kulturnega raz
voja in torej vedo kaj hočejo in 
kako bodo najbolje trošili sred
stva za kulturo, medtem ko 
ostale občine več ali manj takih 
celovitih programov še nimajo, 
bi to pomenilo nekaj podobnega.

kot obnavljanje, starih okrajev: 
sredstva iz občin za kulturo bi 
se stekala v središče regije in 
ker je potrebno denar trošiti na 
osnovi programov, bi bolje od
rezala tista sredina, ki tak pro
gram že ima.

Menijo, da se je treba izog
niti vsakršnim shemam pri 
ustanavljanju regionalnih kul
turnih skupnosti. Izogniti se je 
treba slehernemu avtomatične
mu prelivanju sredstev v »eno 
skledo«. Povezuje jih lahko in 
jih je že (na primer skupna 
razstavna politika) le delo, kot 
rečeno, skupni motivi in intere
si za delo. In prepričani so, da 
lahko na razvojni poti samo
upravnega in družbenega dogo- 

. varjanja in povezovanja pride 
kasneje tudi do organizacije 
skupne gorenjske kulturne skup
nosti, s katero bi bila podana 
resnična možnost za skladen 
kulturni razvoj vseh območij. In 
tako pravijo: kadar bi prišlo do 
tega, postane nepomembno vpra
šanje, ali bi na primer deloval 
strokovni center za muzeje v 
Škofji Loki ali glasbeni strokov
ni center na Jesenicah in ali bi 
raziskovali na 'primer planšar
sko kulturo še v Kranju, ne gle
de na to. na katerem območju 
sei je ta kultura razvila.

SONJA GAŠPERŠIČ

® Slovenska Bistrica: KULTURNO VREDNOTENJE
Po večletnem zatišju obeta letošnji kulturni program v občini Slo

venska Bistrica marsikaj. Prvič posega ta program “j*
spomeniškega varstva, saj je ta kraj izredno bogat !\ku^"™ozgodoTn 
skimi spomeniki. Za njih ohranjevanje seveda manjka mn°S» der^J 
A zanimivo je to, da so v tej občini prišli do spoznanja, da m p ro p a 
danju teh spomenikov vzrok le pomanjkanje denarja, maxveč tudi 
tem smislu pomanjkljiva vzgoja občanov. Smisel za n£l
nih kulturnih spomenikov bo zato odslej in
ki bo prirejala vrsto predavanj m razstav o kulturnih spomenikih m 
najdbah na področju bistriške občine. v'

© Gornja Radgona: ELRAD ŠTIPENDIRA 27 MLADIH
Obrtno podjetje ELRAD iz Gornje Radgone, ki je znano predvsem 

po izdelavi televizijskih anten, zaposluje 350 /
zdaj že 27 mladih. Medtem ko je prej podjetje dajalo štipendije v visim 
■>00 dinarjev je v zadnjem šolskem letu štipendije precej povečalo, saj 
še giSfejo zdaj mld 200 in 400 din. Med štipendisti je šest študentov, 
ovlali na so dijaki srednjih in strokovnih šol. S tako kadrovsko in šti 
pendijsko politiko si podjetje zagotavlja za prihodnje dober strokovni 
kader.

© Slovenska Bistrica: MLADI NA PLAN
V dejavnosti kultumoumetniškega društva iz SI o venske tmJ

bi se marsikaj spremenilo. K večji aktivnosti naj bi pnspevali n 
ljudje v vodstvu, vodilno vlogo v društvu naj bi prevzeli mladi, med 
tem ko bodo starejši s svojimi izkušnjami gotovo_ lahko Prav tako š 
mnogo doprinesli v marsikateri kulturni akciji. V društvu menijo. da O 

končno morali v Slovenski Bistrici tudi dogovoriti o vlom družbe-
“.■kk. ~sr, ‘S

sasi.»» £ *;

materialno podporo pa zlasti s strani delovnih organizacij. H. v*

© Jesenice: JUBILEJNI KONCERT
Letos mineva 95 let, odkar so bohinjski kovači ustanovili P™. kovaSto 

godbo. To pa je bil začetek bogate, domala neprekinjene tradicije piha^ 
nih orkestrov gorenjskih fužinarjev. Ličen katalog, ki so Sa natismli 
tem pomembnem jubileju, predstavlja dejavnost vrste godb od hst 
prve v Bohinju leta 1874, pa do ustanovitve velikega pihalnega orkestr

Za skladen kulturni
razvoj Slovenije

Ma skupni seji pristojnih sekcij in komisij občinske 
konference SZDL, občinskega sindikalnega sveta in ob
činske konference ZKJ v Ptuju so razpravljali o osnutku 
zakona o kulturnih skupnostih in o financiranju kulturnih 
dejavnosti. Ena poglavitnih zahtev je bila, da bi zakon 
moral opredeliti kulturnopolitične naloge republiške kul
turne skupnosti, med katerimi bi zagotavljanje skladnega 
kulturnega razvoja v Sloveniji morala biti ena osnovnih, 
pri čemer bi morali vključevati tudi pogoje kulturnega 
življenja Slovencev v zamejstvu in seveda pospeševati raz
voj kulturnih dejavnosti v zaostalih predelih in na po
deželju.

Sicer pa so ugotavljali, da bi 
zaradi posebnosti kulturnega 
življenja (pokrajinski muzej, 
študijska knjižnica, etnograKko 
izročilo) morala biti v Ptujii te
meljna občinska kulturna skup
nost. Preko samoupravnih do
govorov naj bi se le-ta zaradi 
skupnih kulturnih akcij pove
zovala z drugimi kulturnimi 
skupnostmi v medobčinskih; ali 
regionalnih okvirih, kar je v 
Ptuju itak že dolgoletna tradi
cija (povezovanje' z Ormožem, 

Slovensko Bistrico, Varaždinom,

Čakovcem in Koprivnico). Se
veda pa bi v zakonu morala 
biti fiziognomija temeljne in 
republiške kulturne skupnosti 
bolje označena, da bi se lahko 
popolno in programsko lotevali 
reševanja osnovnih in skupnih 
kulturnih potreb. Predvsem bi 
zakon moral jasneje določiti, v 
katerih primerih in po kakšnih 
merilih bo republiška kulturna 
skupnost sodelovala s temeljni
mi kulturnimi skupnostmi, pri 
katerih dejavnostih bo nastopa
la kot sofinancer (pokrajinski 
muzeji idr.).

Med številnimi drugimi pri
pombami in predlogi so se v 
Ptuju zavzeli tudi za to, da bi 
tudi drugi zakoni s področja 
kulture precizirali, kdaj gre za 
dejavnost nacionalnega pome- / 
na. Zakon o varstvu kulturnih 
spomenikov npr. bi moral ozna
čiti, kdaj gre za spomenike na
cionalnega pomena in torej za 
dolžnost republiške kulturne 
skupnosti, da nastopa kot sofi
nancer vzdrževanja takih spo
menikov. Podobno pa velja tu
di za etnografsko bogastvo tr
šega nacionalnega ali večnacio
nalnega pomena, pri čemer bi 
princip sofinanciranja širše dru
žbene skupnosti prav tako mo
rali uveljavljati. G.

V organizaciji delavske univerze deluje tu že tretje leto 
__ vi c šolo končali nred enli

valo 42 Slušateljev, uspešno jo je 'končalo 33. Letos pa še je samo v £ 
mi razred vpisalo 27 slušateljev, 35 pa v osmega. «•

Poroča VINKO LANGERHOLC iz Slovenskih Konjic:

Znanje za zaposlitev

strov jeseniških železarjev. Poleg izredno uspelega nastopa velikega^,

srs taMtftssri&s sjjk-s z ssk”™,.««
zelo rad sodeluje. (Na sliki: Veliki pihalni orkester).

© Beltinci: RAZDROBLJENO DEJAVNOST 
SO POVEZALI

Osnovna organizacija sindikata osnovne šole Beltinci je dala 
za ponovno ustanovitev kulturno-prosvetnega društva, kakršno je v » 
tincih pred leti že delovalo. V Beltincih je sicer že doslej delovala vr» 
kulturnih skupin, manjkalo pa je koordinacijsko telo, ki bi vso to “ 
javnost, povezovalo, usmerjalo ter reševalo materialne in organizacij* , 
probleme. Folklorna skupina ima na primer za seboj že trideset j 
uspešnega dela. Pred leti znani pevski zbor je imel nad 60 pevcev, z 
pa so zanj zopet že zbrali prijave. Čedalje bolj se uveljavlja sekcija 1% 
karjev. Glasbeni oktet pa nastaja skoraj neopazno, saj so se fantje zn 
na lastno pobudo, sami nabavili glasbila in začeli z vadbo. A.

© Jesenice: PRELOŽENO GOSTOVANJE
Medtem, ko smo poročali, da so pevci jeseniškega Jeklarja Je gost£ 

vali v Ferndorfti v Avstriji, so nam z Jesenic sporočili, da je bila in 'e 
macija napačna in da bo do gostovanja prišlo šele drugo leto, moreta^ 
v januarju.

© Ljubljana: SODOBNO POUČEVANJE TUJIH JEZlKO'/
Na delavski univerzi CENE STUPAR Ljubljana so s skromno P™sla0l> 

obeležili deset let svojega dela na področju mobraževanja odrasun. ^, 
tej priliki so uredili lično razstavo, ki v slikah in diagramih pnica j, 
delovne uspehe, pri čemer moramo posebej omeniti sodobno pome , 
nje tujih jezikov. Letos deluje že 54 oddelkov angleščine, nem 
francoščine in italijanščine. Jezikovni tečaji so specializirani za P 
mezne kategorije zaposlenih, npr. za zaposlene v zunanji trgovini^,, 

i korespondente itd. Ob slovesnosti je predsednica Zveze delavskih c,j 
: verz Slovenije Tilka Blaha podelila priznanja za uspešno delo FRA- 
: ARTNAKU, SONJI KARAŠ in LOVRU GODCU.

; ® Slovenska Bistrica: ŠOLA ZA ODRASLE Sol*?SSii4HGLTS sed'

Delavska univerza v Slovenskih Konjicah je za letošnjo 
jesensko-zimsko sezono pripravila več izobraževalnih ob
lik za strokovno usposabljanje mladine. Pričakujejo, da 
jim bodo zlasti pri usposabljanju nezaposlenih delavcev in 
delavk priskočili na pomoč s finančnimi sredstvi Zavod za 
zaposlovanje in posamezne delovne organizacije. Svoj de
lež pa bodo prispevali tudi slušatelji sami. Tak način uspo
sabljanja in sofinanciranja strokovnega izobraževanja, ki 
je pokazal že v prejšnjih letih lepe rezultate, bo mnogim 
mladim ljudem omogočil lažjo in hitrejšo zaposlitev.

Medtem ko bo tečaj za pri- 
učevanje strugarjev za podjetji 
»KOSTROJ« in »KONOS« kma
lu končan, pa sedaj pripravlja
jo skupaj z dvema podjetjema 
kovinske stroke podoben tečaj 
v Vitanju. Na tečaju naj bi se 
mladi, večidel nezaposleni de
lavci s tega območja, usposab
ljali za kovače, livarje, brusilce 
in varilce. Računajo, da bodo 
celotne priprave kmalu končane

in da bodo lahko kmalu začeli 
z rednimi predavanji.

Za potrebe treh podjetij v 
občini, ki se ukvarjajo s prede
lavo lesa v končne izdelke, pri
pravlja Delavska univerza po- 

. seben program za strokovno 
usposabljanje mladih delavcev 
na manj zahtevnih delovnih 
mestih v proizvodnji. Pri tem 
gre zlasti za lesno-industrijski 
obrat v Slovenskih Konjicah,

O

kjer nameravajo v prvi pol0^ 
prihodnjega leta zaposliti ( 
novih delavcev. Ker pa 
ustrezno kvalifikacijo ni 
če dobiti, je to ena izmed ^ 
nosti, da imajo delavci ob 6 ^ 
nitvi delovnega razmerja 
osnovno znanje za delo .pG 
sameznih strojih v lesni n1 
striji.

Glede na'to, da je v 
mnogo težav pri zaposloV ^ 
deklet, od katerih je velika ^ 
čina brez vsake izobrazbe, .o 
loma pa tudi z nedokoh^^ 
osnovno šolo, se je Dela 
univerza odločila, da bo 
vila 200-urni gostinski ^ 
Glavni poudarek izobraže .jo
bo na strežbi. Dekleta, ki ^
opravila vse potrebne izP14.^' 
bodo lahko zaposlila kot P?1 
lificirane natakarice. Za J« 
kadrom precej povprašuje!^ 
v občini, v času turistične 
ne pa tudi v mnogih drug1" 
jih.
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KRATKO IN 
JEDRNATO

• MEDVODE
V Medvodah vlada iz le. 

ta. v leto večje zanimanje
smučarski šport. Zasluga 

gre predvsem TVD »Parti
zanu«, ki organizira vsako 
teto številne tečaje za mla
dino in odrasle. Razen te
ga prireja društvo števil
ka tekmovanja, na katerih 
sodeluje precejšnje število 
tekmovalcev. Čeprav so v 
okolici Medvod številni ide. 
gtni tereni, smučišča, niso 
Povsem izkoriščena. Smu
čarji se v vse večji meri 
Poslužujejo žičnic in vleč- 
Mc, čeprav so precej od
daljene. Zato si v Medvo
dah že nekaj let želijo ku
piti prenosno vlečnico in 
vse kaže, da bo letos želja 
tudi uresničena. Društvo 
Partizan je v sodelovanju 
s planinskim društvom for
miralo posebno komisijo, 
katere člani z vso vnemo 
zbirajo potrebna finančna 
sredstva. V načrtu imajo 
Uakup prenosne vlečnice 
SKIMA STAR s 300 met
rov dolgo vlečno vrvjo in 
kapaciteto (jOO ljudi na uro. 
Gre za precejšnjo investici
jo, 7 milijonov starih di
narjev, vendar upajo, da 
bodo medvoški kolektivi ra
zumeli pravi pomen te ak- 
aije, saj gre za ceneno re
kreacijo, in po svojih mo
čeh prispevali za nakup.

(fr)1
® SLOVENSKA 

BISTRICA
Končano je občinsko pr

venstvo posameznikov v 
streljanju z zračno puško

občinsko zlato puščico. 
Prvenstva se je udeležilo 
blizu 70 tekmovalcev iz de
setih družin, kar predstav
na doslej navečji uspeh v 
adeležbi na podobnih ob
činskih tekmovanjih. Po ze- 
ar izenačenih bojih je bil 
1}ajuspešnejši HUT1NSKI 
lVAN član SD IMPOL iz 
slov. Bistrice, ki je od 600 
fy°žnih osvojil 494 krogov. 
^ osvojitvijo prvega mesta 
!la tem tekmovanju si je 
‘‘(ITINSKI IVAN priboril 
tUdi občinsko ZLATO PUS- 
Cico za leto 1969.

Sledijo: 2. MIHELAK
Maks član SD CIGONCA 
^9 krogov, 3. BOHAK Ru
di, član SD IMPOL Slov. 
Bistrica (488 krogov), 4. 
"■ORNIK Drago član SD B. 
VINTERJA Cigonca (484 
krogov) in 5. KRULC Mir
ko član SD B. VINTERJA 
'-igonca (481 krogov).

Viktor Horvat

• RAVNE
Odbojka postaja na Rav- 

,ah znova eden izmed naj- 
°ij popularnih športov. Po 

^ekajletni krizi, ki jo je ta 
P°rtna panoga doživljala v 

koroškem železarskem 
*edišču. lahko danes spet 

tovorimo o uspehih, ki jih 
^segajo ravenski odbojkar. 

Čeprav članski vrsti, ki
, ■'■"L
bbd,st«

muje v II. zvezni ligi za- 
ne gre ravno najbolje, 

f tu še mladinski ekipi 
aritov in deklet, ki sta le- 
°s dosegli zavidanja vred- 
® Uspehe. Obe vrsti sta 
arrireč postali republiška 

t*vaka med mladinci po 
rnirjih v Kamniku, Novi 
Qrici, Celju in na Ravnah.

V. R.

• SLOVENSKA 
BISTRICA

^ organizaciji komisije 
o, Šport in rekreacijo pri 
5jCtnsfci konferenci ZS 
ia^i- Ostrica sta se v pri- 
Sr srečanju odbojke

kombinirana ekipa 
Sfjrjbalnih podružnic
^MI in OBČINA ter eki- 
Č^sindikalne podružnice

M^dčanje je bilo zelo za- 
ra'v°; p0 zeiQ izenačeni in 
*etihUljivi i^ri ie P° petih 
ra ^ zmagala kombini- 
iT0 ekipa sindikalnih po- 
z “;n*c EMMI in OBČINA 
j0 ^Uitatom 3:2 (15:9, 16:14 

3:15 in 15:9). 
a zmagovalno ekipo so 

lej}°Pali: Strnad Božo. Ko- 
Si/t,. Miro, Teršek Rudi, 
hn.]LI'ranc, Smolar Gvido in 

P Mihael.
Da- 5 fkipo ČREŠNJEVEC 

.9o ^ Srečko, Bizjak Bo., 
aiifjdtar Miha, Rožanc Da- 
Žo 'Pahič Ivo, SorbahJo- 
Kan^Plez Jure. Kmetec 

c in Pučnik Ivan.
V. HORVAT

I
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ŠOLA NA PROSTEM IN VRSTA SMUČARSKIH TEČAJEV ZA ŠOLSKO 
MLADINO V ZASAVJU

Letos boljše možnosti 
za rekreacijo otrok

Te dni se bodo prvi učenci petih razredov trbovelj
skih osnovnih šol za teden dni preselili na Mrzlico, kjer 
bodo imeli šolo na prostem in seveda pouk smučanja 
na poljanah tega znanega zasavskega hriba. Njim bodo 
kasneje sledili njihovi vrstniki, v celoti pa se bo v šoli 
na prostem na Mrzlici zvrstilo blizu 250 petošolcev 
trboveljskih osemletk. Trboveljsko smučarsko društvo 
pripravlja tudi vrsto tečajev za učence vseh starosti, 
prav tako v Zagorju in Hrastniku.

Šola na prostem za trbovelj
ske dijake petih razredov osem
letk postaja že kar tradicional
na, saj jo letos organizirajo že 
četrtič. Organizatorji so si pri
dobili že lepe izkušnje, ki jih 
bodo s pridom uporabili tudi to 
zimo. Sicer pa so se letos še 
bolj skrbno pripravili na šolo 
na prostem na Mrzlici. Prejšnji 
mesec je namreč trboveljsko 
smučarsko društvo v sodelova
nju s šolskimi vodstvi pripravilo 
več razgovorov z dijaki petih

razredov o smučanju, poleg tega 
pa jim je predsednik slovenskih 
smučarskih učiteljev zavrtel ne
kaj zanimivih filmov o učenju 
smučanja, zato so trboveljski 
šolarji dejansko skrbno priprav
ljeni na začetne korake na smu
čeh.

Kot vedno doslej so tudi za 
letošnjo šolo na prostem pri
spevali-precej, denarja temeljna 
izobraževalna skupnost in de
lovni kolektivi. Starši bodo za 
enotedensko bivanje na Mrzlici

plačali od 40 do največ 90 din, 
glede na svoje materialne mož
nosti.

Omenimo naj še, da so letos 
v Trbovljah kupili zimski reše
valni čoln aki, ki jim ga je pre
skrbela Smučarska zveza Slove
nije. Reševalna naprava je na
menjena za vsak primer, če se 
bo na Mrzlici ta ali oni otrok te
lesno poškodoval in ga bo treba 
varno in po najkrajši poti pri- 

' peljati v dolino. Na Mrzlici ima
jo tudi večje število parov smu
či in druge zimske opreme za 
otroke, ki ne razpolagajo s temi 
rekviziti. Zatorej bo vsak uče
nec imel na volje vse, ksc je 
potrebno, da pridobi osnovne 
elemente iz smučarskega znanja.

Vzajemno sodelovanje trbo
veljskega smučarskega društva 
in tamkajšnjih osemletk bo do
bilo letošnjo zimo še vrsto no
vih spodbud. Ker praznuje dru
štvo letos 40-letnico obstoja, si 
je uprava, zadala nalogo vklju
čiti v društvene vrste kar naj
več mladih članov iz trbovelj
skih osnovnih šol. Sodijo, da 
bodo letos pridobib najmanj tri-., 
sto mladih članov. Z njimi bo
do začeli organizirano delati, da 
bodo postali nekoč dobri smu
čarji.

Zanimivo je, da bo društvo 
pripravilo tečaje smučanja celo 
za nekaj predšolskih otrok in za 
učence prvih štirih razredo'’ 
osemletk, v glavnem v Lontov- 
žu, kjer imajo svoj dom, in v 
okolici Trbovelj. V Lontovžu 
bodo te dni spet dobili uporab
no dovoljenje za njihovo žični
co, razmišljajo pa tudi o naku
pu prenosne žičnice, za kar bo 
treba odšteti-45.000 din. Računa
jo, da jih bodo podprli delovni 
kolektivi, ker namerava priredi
ti društvo vrsto tečajev tudi za 
odrasle ljubitelje tega športa. V 
Zagorju pripravljajo najmanj 
dvoje smučarskih tečajev za 
učence petih razredov osemletk 
in poseben tečaj za začetnike — 
odrasle.

Zagorsko smučarsko društvo 
bo te dni dobilo obratovalno do
voljenje za novozgrajeno žični
co na Marelo. Napravo so zgra
dili v dveh ietih in pri tem vri- 
sp>evali nekaj tisoč ur prosto
voljnega dela. V načrtih imajo 
tudi dvoje pomembnejših prire
ditev, ki so jih uvrstili v repub
liški koledar smučarskih oziro
ma zimskih ■ prireditev. Januar
ja bodo na skakalnici v Kisovcu 
smučarski 'poleti, mesec dni ka
sneje pa slalom na Mareli. Pri
reditvi bosta zanesljivo priva
bili veliko število sodelujočih 
in gledalcev.

Hrastničani prav tako priprav
ljajo nekaj smučarskih tečajev 
za šolsko mladino, posebej skrb
no pa so izdelali program san
kaških tekmovanj za mladino in 
odrasle. Tekmovanja s sanmi so 
postala priljubljena zimska pri
reditev, na katerih vsako zimo 
sodeluje nekaj sto hrastniških 
delavcev in šolske mladine.

-m

DELAVSKE ŠPORTNE IGRE V KRŠKEM

CELULOZA
ZMAGOVALEC

V krška občini so pred dnevi zaključili VIH. delavske športne 
igre, ki jih je organizirala komisija za šport pri občinskem sindi
kalnem svetu v Krškem. Letos se je iger udeležilo več sto športni
kov iz 14 sindikalnih organizacij v občini, ki so se pomerili v atle
tiki, malem nogometu, rokometu, odbojki, streljanju, kegljanju, _ 
namiznem tenisu, plavanju, balinanju, krosu in šahu.

Prva mesta so dosegli: Prosveta v atletiki in rokometu. Celuloza 
v odbojki, namiznem tenisu in balinanju, Elektro v kegljanju in 
šahu. SOP v malem nogometu. Agrokombinat v streljanju. Obrtnik 
v plavanju in Rudnik v krosu. Skupna razvrstitev pa je naslednja: 
Celuloza 230 točk (osvojila je prehodni pokal!). Prosveta 226 točk, 
SOP 202, Obrtniki 188. Rudnik 128, Agrokombinat 115, Kovinarska 
114, Elektro 109 Občinska skupščina 108. SGP Pionir 49, Papir- 
konfekcija 41, Elektrarna 39, Postaja milice 32 in Splošno mizar
stvo 13 točk.

Na letošnjih delavskih športnih igrah sta sodelovali tudi ženski 
ekipi iz Lisce in Agrokombinata v lahki atletiki, odbojki, strelja
nju, namiznem tenisu, plavanju in krosu. Lisca je dosegla 200 
točk. Agrokombinat pa 110. točk. Zmagovalne ekipe so dobile tudi 
denarne nagrade, ki pa so jim bile podeljene v obliki naročilnic^ 
za nabavo športnih rekvizitov.

Komisija za šport je razpravljala tudi o zimskih športnih igrah, 
ki jih je marca letos prvič organizirala, in menila, da bi bilo treba 
le-te še naprej razvijati in vključiti tudi nekatere nove discipline. 
Prav tako je komisija osvojila predlog občinskega sindikalnega 
sveta Litija, da bi na prihodnjih delavskih športnih igrah med
sebojno sodelovali, hkrati pa je sklenila povabiti k sodelovanju še 
druge dolenjske občinske sindikalne svete, pri katerih se delavske 
športne igre čedalje bolj uveljavljajo. Ob koncu naj še omenimo, 
da se bodo športniki iz krških sindikalnih organizacij udeležili 
tudi športnih tekmovanj v počastitev dneva JLA. '

MODNA HlSA V LJUBLJANI IN MARI
BORU JE ZA ZIMSKO SEZONO DOBRO 
PRIPRAVLJENA. OGLEDATE SI LAHKO 
NOVE VOLNENE TKANINE ZA DAM
SKE PLAŠČE, KOSTIME. KAMGARNE V 
NOVIH DESENIH ZA MOŠKE OBLEKE, 
MODNO KOLEKCIJO DAMSKIH PLA
ŠČEV, HLAČNIH KOMPLETOV TER VR
STO DRUGIH ARTIKLOV ZA ZIMO

PRODAJNI SERVIS

modna hiša
LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK
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STARTALO 780 TEKMOVALO

STARTALO 
780 tekmovalcev
Življenje v vedno bolj strnje- 

nij naseljih in pogoji dela v 
specializirani .in mehanizirani 
proizvodnji, prinašajo sodobne
mu človeku poleg prijetnih olaj
šav tudi številne nevšečnosti. 
Odraz teh negativnih vplivov se 
kaže v živčni- napetosti, utruje
nosti, nerazpoloženju, v občutju 
osebne razvrednotenosti. in v 
drugih fizičnih ter pogosto tudi 
v organskih motnjah.

Eno najučinkovitejših zdravil 
a naštete težave je rekreacija. 

Vedno večje množice ljudi išče
jo sprostitve v naravi, v igri in 
v različnih športih: lovu, ribo
lovu, gobarstvu, izletništvu, ko
panju, smučanju. Takšnega indi-

POHIŠTVO

vidualnega športno-rekreacijske- 
ga udejstvovanja je iz leta v le
to več.

V nekaterih kranjskih delov-, 
nih kolektivih je bila športna 
rekreacija pred dobrim desetlet
jem na visoki ravni, vendar je 
kasneje povsem zamrla. Medtem 
pa je šel razvoj tekmovalnega 
športa v Kranju svojo pot in do
segel lepe uspehe. Pridobili so 
tudi nekatere pomembne šport
ne objekte, telesnovzgojne orga
nizacije pa so se okrepile.

Na razpis občinskega sindi
kalnega sveta za III delavske 
športne igre se je prijavilo 109 
ekip. Tekmovale so v 8 discipli
nah. Ko pa se je pričelo tekmo
vanje ob napovedanem času, ne
katerih ekip ni bilo na start, 
niti niso svoj Izostanek opravi
čile. Kljub pomanjkljivostim pa , 
so igre lepo uspele. Vložena

sredstva in trud so se bogato ob
restovali, saj je od lanskih iger 
pofastlo število nastopajočih od 
690 na 780. V letošnjem letu so 
bile igre zastopane z osmimi pa
nogami, lansko leto pa s petimi.

Tekmovanja so bila bolj kva
litetna od lanskih, nastopajoči, 
kakor tudi simpatizerji športa* 
so z zadovoljstvom ugotovljali 
p*otrebo po takih igrah. Prav bi 
bilo, da bi- rekreacijski šport do
bil mesto v vsaki kranjski de-' 
lovni organizaciji, saj je taka 
dejavnost več kot koristna.

V posameznih panogah so se 
najboljše ekipe uvrstile takole:

Rokomet: iskra A, Iskra B, 
Sava. Odbojka: Iskra, Sava, Ko
vinar. Kegljanje: Elektro, Tek- 
stilindus, Sava. Mali nogomet: 
Iskra B, Iskra A, Projekt B. Te
nis: Prosveta, Zdravstveni dom, 
Sava. Namizni tenis: Iskra A, 
Sava, KŽK. Streljanje: Sava, 
IBI, Iskra. Sah: Planika, Sava, 
Tekstilindus.

Ob razglasitvi rezultatov in 
podelitvi priznani, ki je bilo 
pred dnevi v delavskem domu v 
Kranju, so prisotni ugotovili, da 
komisija za šport pri občinskem 
sindikalnem svetu Kranj še ni 
izkoristila vs^h možnosti, da bi 
v to 'tekmovanje vključili čim 
večje število članov kranjskih 
delovnih kolektivov. Še mnogo 
več pozornosti pa bo potrebno v 
prihodnje posvetiti vključevanju 
žensk v šport no-rvkreativna tek
movanja;

Letne športne igre članov 
kranjskih, delovnih' kolektivov 
so za nami. organizatorji pa so 
že pričeli s pripravami za orga
nizacijo zimsko-športnih iger, ki 
bodo letos na Krvavcu v smu
čanju in v sankanju na Šmarjet- 
ni gori.

- J. JAVORNIK

AZGOVOR Z »ŽUROM«, PLANINCEM IN GORSKIM REŠEVALCEM, DA MALO TAKIH

»Prisojnik je moja gora...«
alpinisti in gorski reševalci so 
je zase.
[n morajo biti.
Ce ne, ne bi bili to, kar so. Ne 
mogli podvigov in ne bi bili kos 
zkušnjam v gorah, ki zahtevajo 
/sakega posameznika veliko- več, 
so znanje, izurjenost, vzdržlji- 
in brezmejni pogum, 

rudi »Žuro« šteje med junake 
h gora, med velika imena našega 
dnstva, ki bodo ostala zapisana 
jodovim alpinizma in gorske re
dne službe z zlatimi črkami. 
Uroš Župančič, po domače »Zu- 
veliki učitelj in vzornik naših 

linčev, je prebil v planinah že 
:o vrsto let. V steni je videl kot 
iki reševalec marsikatero trage- 
, istočasno pa doživel toliko le
ji in nepozabnega, da se plani- 
i nikoli ne misli odpovedati.
Z »Zurom« bi se rad srečal v 
linah. Morda kje v slovenski 
ri v severni steni Triglava, kjer 
ni kot alpinistu-začetniku lahko 
e »narekoval« ^sleherni prijem, 
ožil sleherni detajl in me varno 
icljal na vrh na zavarovano gor- 
stezo. Sicer pa ..., Župančiču ne 
nogel slediti. Pravijo namreč, da 
steni tako hiter, da ga lahko do- 

ijo samo najbolj izurjeni alpi-

Zato sva se dobila v redakciji, 
den je šel v Klub noslkncev, kjer 
>rejel kot neutrudljiv učitelj in

gorski reševalec že davno zaslu
ženo priznanje — Bloudkovo plake
to — mi je povedal nekaj besed o 
svojem življenju, o letih, ki jih je 
prebil v Julijcih.

»Minulo nedeljo sem bil na Sto
lu . . .«, mi je jel pripovedovati. 
»Medtem, ko me je tu poleti običaj
no grelo sonce, sem doživel to pot 
silen vihar. Pravi užitek je bilo opa
zovati podivjano naravo, ki si je v 
vsej svoji silovitosti dajala duška...«

»Kdo vas je pravzaprav navdušil 
za planinstvo in pozneje alpini
zem . . .?«, sem padel v besedo Žu
pančiču.

»Kot mladenič sem bil telesno 
zelo šibak... Zato sem si želel, da 
bi postal močan in enakovreden svo
jim kolegom. Kot študent Srednje 
tehnične šole v Ljubljani sem začel 
z lahkimi turami. Zelo dobro se spo
minjam, ko sem šel kot 18-letni fan
tič v družbi svoje sestre prvič na 
Kamniško sedlo. Vseskozi serfi imel 
občutek, da nikoli ne bom prišel na 
vrh. S sestro namreč nisva znala ho
diti ...«

»In, mimogrede, kako se pravilno 
hodi?«

»Počasi, enakomerno, vztraj
no...«

»Danes slovite kot gorski reševa
lec in alpinist. Kdo vas je prvi po
peljal v steno?«

»Pri plezanju je bil moj prvi uči

telj Sandi Vizjak ...« Skupaj sva 
plezala na Planjavo, Brano . .., moja 
prva prvenstvena smer pa je bila 
v Mali Rinki. No, ko sem začel resno 
plezati, so postale Kamniške planine 
zame malce tesne. Takrat sem se 
preselil v Julijce. Moja gora Je že 
vseskozi Prisojnik. V njegovi steni 
sem prvi preplezal med drugim Hu
dičev žleb in Hudičev steber. Seveda 
sem obe smeri krstil sam ...«

Danes ima »Žuro«, zvest Julij- 
cem in jeseniški Železarni, kjer je 
v službi že od nekdaj, za seboj več 
kot 100 letnih in zimskih prvenstve
nih vzponov. Kaj to pomeni, lahko 
razumejo le tisti, ki poznajo gore, ki 
so že »okusili« steno.

»Na žalost je sodobni alpinizem 
oropan za nekaj najlepšega...«, 
razlaga danes Žuro. »Prava plezarjlja 
predstavlja namreč nenehno prema
govanje in boj s težnostjo. No, da
ne® pa se plezalci pogosto pribijejo 
k steni in s tem odvzamejo alpini
zmu največji čar ...«

Uroš Župančič, ki ima naše pla
nine tako rekoč v malem prstu, je 
veliko plezal tudi v Franciji, Švici, 
Italiji. Sam pravi o tem takole:

»Videl sem veliko lepih gora on
stran naših meja, vendar . . , domač
nost pa je le domačnost. Martuljka 
in njegovih vrhov zunaj nikjer ni
sem videl. Prav zares ne ...«

Župančič se ne navdušuje nad 
»romarskimi potmi« v gorah, kjet

hodijo ljudje V procesijah. Ljubi mir, 
ljubi samoto. Zato je tudi tako sa
mosvoj, kot ga poznamo. Zato tako 
rad zahaja v planine tudi pozimi, 
zato velja tudi za očeta zimskega al
pinizma pri nas.

»Za dobrega alpinista mora imeti 
človek poseben dar. Rad opazujem 
ljudi v steni: tipajo in tipajo, iščejo 
in iščejo trden prijem, pa se običaj
no, lahko bi dejal, skoraj vedno 
znovk vrnejo na prvega, ki so ga 
našli. To rad primerjam z življe
njem. Sicer pa, kakšno šolo za živ
ljenje pqm«nijo za človeka planine, 
to vedo samo tisti, ki so jih doži
veli ...«, mi je dejal »Žuro«.

Mimo Zupančiča so se zvrstile že 
številne generacije planincev. Drugi 
so omagali, »Žuro« je ostal. Že 41 let 
je član naše Gorske reševalne služ
be, sodeloval je že v 550 gorskih re
ševalnih akcijah.

To pomeni, da je Uroš Župančič 
prebil samo na akcijah, to je na 
najtežjih preizkušnjah v gorah, več 
kot štiri leta ...

»V planinah sem vsak teden. Na 
račun ljubezni do gora zanemarjam 
svoje obveznosti. Sicer pa, kaj ho
čemo . . . Skoraj vsak človek ima 
svojega konjička. In moj so pla
nine ..je povzel najin razgovor 
»Žuro«, preden se je napotil v Klub 
poslancev no več kot zasluzeno pri
znanje — Bloudkovo plaketo.

ANDREJ ULAGA'
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ZAHVALA

— Dovolite, tovariši, da se 
na kraju, v skladu z veliko 

«častjo, ki mi je pripadla, in v 
imenu odgovornih faktorjev 
naše občine kot take oziroma 
nezadostno razvite asociacije 
združenega dela, zahvalim 
uglednemu gostu z republiške
ga foruma za obisk in drago
cene vsebinske podatke,' kate
re bomo ustvarjalno vnašali v 
našo vsakodnevno socialistično 
perečo in odgovorno prakso.

Mislim, tovariši, da izražam 
stališče celotne naše tukajšnje 
samoupravne baze in struktu
re, če rečem, da nam takšni 
kontakti izredno veliko kori
stijo prav v času odmiranja

administrativno birokratskih 
posegov na kompleks samoor
ganiziranja celokupne družbe
ne reprodukcije in ustreznega 
samoupravnega dogovarjanja 
in usklajevanja različnih druž
benih interesov. Zato tukajš
nji teren te kontakte izredno 
pozdravlja, saj pomenijo pov
sem novo kvaliteto v izgraje
vanju platforme za trasiranje 
skupne politike ne le na med
občinskem nivoju, ampak tu
di v širših družbenih skupno
stih.

Baza ocenjuje izredno ugod
no tudi nedavni obisk tovari
ša Stefana, ki se ukvarja z ob
ravnavanimi perečimi proble
mi v zveznih organih, kakor 
tudi našega poslanca Milana, 
ki že več let proučuje to prob
lematiko v ustreznih republi
ških organih. Oba tovariša iz
hajata namreč iz naših krajev 
nezadostno razvitih asociacij
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PORTRETI IN SREČANJA77

T Z roko sva si segla v hladnem predprostoru kotlovnice sam- 
l/ skega doma na Planini pri Kranju. Vse drugače sem si 

predstavljala srečanje z ALEKSANDROM SMUČEM, kranj
skim izumiteljem. Človeka, ki mu smisel življenja izpolnjuje 
neprestano tuhtanje o novih in novih tehničnih napravah, sto
teri poskusi, bi si pač sredi dopoldneva vsakdo predstavljal v 
delavnici, ob delovni mizi, ob risalni deski. Smuč pa nima svoje 
delavnice, ne risalne deske. Z načrti pod pazduho, s polno glavo 
idej .se zateka k prijatelju Tonetu Papežu, v njegovo kletno de
lavnico. Izumi pa ga spremljajo kot senca na vsakem koraku, 
tudi semkaj na honorarno delovno mesto kurjača centralne kur
jave v samskem domu.

Na mizici so zložene kopije zadnjih načrtov za lovilec prahu 
in strupenih plinov za Jesenice. Smučeve oči ves čas pogovora 
božajo sveženj načrtov:

»Skonstruiral sem lovilec 
prahu in nekaterih plinov, ki 
so topljivi v vodi. To je veli
ka reč. Jeseničani so projekt 
sprejeli, kdaj ga bomo začeli 
uresničevati, ne vem. Morda 
me čaka danes. pošta iz žele
zarne. Zelo me zanima, kaj se 
bo zgodilo, ko bo naprava za
čela delovati. Bomo prah 
ukrotili, pline prestregli, bodo 
Jeseničani dihali poslej v dru
gačnem, bolj zdravem ozrač
ju?«

Stotere uganke, ki si jih 
Smuč bolj -ponavlja zato, ker 
nestrpno čaka dne, ko bodo 
naprave uspešno stekle, kot 
zato, da bi dvomil v uspeš
nost svoje naprave.

»V kranjski Savi že deluje 
lovilec prahu. Hvaležen sem 
jim, da so mi omogočili me
ritve in poskuse. 'To bi za moj 
žep preveč stalo. Najpomemb
nejše je, da sem dokazal, da 
naprava deluje. Vsi strokov
njaki so rekli, da noben do
slej vgrajen lovilec ne polovi 
škodljivega, zoprnega prahu. 
Moj pa je.«

Kako? Smuču gre težko z 
jezika samohvala.

»Preberite« pravi, »kaj so 
napisali strokovnjaki Save.«

In prebrali smo med,drugim 
tole: »Z meritvami smo ugoto
vili, da se v filtru ujame 90 
do 95 "/o saj, ki se odplaknejo 
v sedimentacijsko jamo. Skozi 
filter sedaj izstopa zelo majh
na količina saj, vendar še za 
te trdi avtor, da se morajo 
ujeti, če filter še malo podalj
šamo. Skratka, z rezultati smo 
zadovoljni. Verjetno bomo 
take filtre izdelali še na pre
ostalih mestih, kjer se iz za
prtih prostorov odvaja zrak 
na piosto in s tem veča prašno 
emisijo v okolici tovarne ...«

Načrti za -železarno Jesenice 
Smuča bodejo v oči.

»Po približnih izračunih bi 
veljala naprava 14 tisoč dinar
jev. Razmišljam: Kaj je to v 
prim.erjavi z milijoni in mili
joni ki jih dajemo v zdrav
stvu za škodljive posledice 
umazanega in zastrupljenega 
ozračja...

Za mojo napravo se zanima
jo Avstralci. Veste kje je Av
stralija!? Snubijo me. Jaz pa 
čakam, kako se bodo razvijali 
dogodki in interes za moj lovi
lec dom,a, na Jesenicah, v dru
gih železarnah in cinkarni. 
Kljub temu mislim, da bodo

: '

LOVILEC
PRAHU

Smučeve naprave čistile zrak 
tudi onstran luže.«

Izzivam: kako sodite odnos 
do izumiteljev pri nas?

»Slabo, slabo.«
2e se mi je zdelo, da sva 

opravila z odgovorom, ko je 
Aleksander Smuč povedal, 
kako trnova je pot, ki jo mora 
izumitelj napraviti, predno za
gleda njegova naprava luč 
sveta.

»Sem petkratni izumitelj 
Pred leti sem na primer skon
struiral univerzalno avtoma
tično rešetko za kurjenje par- 
nih kotlov. Zdaj je montirana 
že v 24 tovarnah pri nas. To
da preden so jo osvojili v prvi, 
je bilo treba dosti, dosti truda. 
Tako se je zgodilo.

V IBl' v Kranju so predelo
vali češki sistem rešetke. Po
vabili so me k sodelovanju. 
Direktor mi je naročil: ,Smuc, 
napravi tako, da bo zadeva 
stekla.'. Potiho sem naredil 
novo rešetko. Tedaj pa vsi in
ženirji po meni, ker sem vgra
dil napravo brez predhodnega 
privoljenja. Direktor me je za
ščitil, ko je inženirje in druge 
strokovnjake zavrnil, da zdaj 
odgovarja za napravo on.

IZ IBI sem šel ponudit svo
jo univerzalno rešetko v to
varno dekorativnih tkanin. 
Vedel sem, da imajo težave s 
sajami. ,Dajte no mir, že leta 
skušamo sajast dim ukrotiti, 
a zaman,' so me sprva zavr
nili. Pa sem jih napotil v IBI. 
Bili so navdušeni. Tako še je 
raznesel glas o moji rešetki iz 
tovarne v tovarno.«

V čem je vrednost te na
prave, kako ste se je do
mislili?

»Bil sem zaposlen kot kon
struktor — inštruktor v Agro- 
servisu v Ivančni gorici. Tam 
so mi nekoč rekli: ,Nekaj take
ga pogruntaj, da bo premog 
boljše izgoreval, da bo mogoče 
Centralne kurjave.kuriti z raz
ličnimi vrstami premoga.' Prej 
je šlo v izgubo do 30 °lo kalo
rij. Moja univerzalna rešetka 
pa je rešila vse osnovne pro- ' 
bleme. Gorijo vsi premogi, iz
koristek je skoraj stoodstoten. 
Z njo sem podjetjem prihranil 
veliko, “veliko denarja.

Pred desetimi leti sem slu
žil v Agroservisu s svojim 
konstruktorsko inštruktorskim 
delom po 1Š0 tisočakov. To
likšnega zneska pa niso pri
javili na socialno zavarovanje 
in danes dobivam le 50 tisoč 
starih dinarjev pokojnine. Za
radi tega sem prisiljen hono
rarno delati.«

Kaj na nagrade, »obresti« 
za izumiteljsko delo?

Smuč se trpko nasmehne. 
»Imel sem volkstvagen, ki so 
mi ga kupili Švicarji za mojo 
univerzalno rešetko. Moral 
sem ga prodati. Veste, poskusi 
vražje dosti stanejo.«

I. VRHOVCAK

združenega dela, tako da je 
konkretno povezovanje teori
je z našo prakso izgradnje so
cializma, ki od takrat, ko sta 
tu delovala, po njuni oceni ni 
povsem adekvatno napredova
la, da je to povezovanje 
ustvarjalno prispevalo k obli
kovanju dolgoročnih, kratko
ročnih in neposredno akcijskih 
programov našega dela. Tako 
smo iz prve roke zvedeli, kakš
no je naše dejansko stanje v 
širšem merilu ter kakšne pred
pise se bo v prihodnjem letu 
sprejemalo po hitrem postop
ku, to pa za bazo veliko pome
ni.

Dovolite, da izkoristim da
našnjo izjemno priložnost še 
za seznanitev tovariša preda
vatelja s konceptom sanacije 
zamrznjenega investicijskega 
objekta, ki po decentralizaciji 
samoupravnih pristojnosti in 
decentralizaciji zveznih in re
publiških investicijskih fondov 
predstavlja težak problem pri 
demokratičnem izgrajevanju 
samoupravnih odnosov v naši 
komuni in realizaciji dogovor
jene politike glede te sanacije 
pereče situacije kot take. K 
razreševanju tega problema 
smo pristopili tako na politi
čen kot na strokoven način. 
Tako smo organizirali več štu
dijskih posvetov in seminar
jev, na katerih smo delovnim 
ljudem jasno povedali, da je 
bila ta gradnja v obdobju bi
rokratsko centralističnega vo
denja gospodarstva nujna in 
objektivno pogojena in da ni 
mkakršna posebnost v praksi 
našega razvoja, saj imamo 
takšnih objektov v državi še 
veliko in so zato postali social
na skrb vse naše družbe. Po
udarili smo tudi, da ponekod 
gospodarijo še bolj nesmotrno, 
saj so takšni objekti še v pro
izvodnji in proizvajajo izgubo, 
medtem ko smo mi, na podla
gi naprednih subjektivnih sil, 
našega zamrznili in smo dolž
ni odplačevati le anuitete, kar 
je okrepilo optimizem v vr
stah naprednih proizvajalcev. 
Odločno smo se zoperstavili 
tudi povezovanju imen tova
rišev Milana in Stefana z ide
jo za izgradnjo, ker bi bilo 
takšno povezovanje škodljivo 
tako za ugled in položaj ome
njenih naših zaslužnih tova
rišev kakor tudi za izhod iz 
nastale situacije. Strokovno pa 
smo pristopili k reševanju 
omenjenega problema s tem, 
da smo naslovili prošnjo na 
merodajna forume družbenih 
rezerv za pomoč pri sanaciji 
in za odlog plačila anuitet. 
Milan, ki je predsednik enega 
teh merodajnih faktorjev, je 
pokazal za naš predlog vse po
trebno razumevanje. ■

Tudi vaše predavanje, to
variš Polde, ■ bomo tako kot 
predavanje vaših predhodni
kov podrobno obdelali na po
svetih in seminarjih, ki jih 
organiziramo v okviru redne
ga izobraževalnega sistema v 
tej sezoni zimske politične in 
splošno družbene aktivnosti.

!
VINKO BLATNIK
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100 Let hranilništva 
v Mislinjski dolini

Pred sto leti je bila ustanov
ljena v Slovenjem Gradcu Okrajna 
hranilnica. Vendar pa je tradicija 
hrannnistva v Mislinjski dolini še 
bogatejša, saj je bila v srednjem 
vcku na gradu v Slovenjem Grad- 
du Kovnica, denarja, v lekarni sre
di trga pa menjalnica. ■

Tradicijo bančništva nadaljuje 
zdaj podružnica Kreditne banke 
Celje. Razvila se je iz podružnice 
bivše Narodne banke po več reor
ganizacijah. Tri leta pa je bila v 
sreuišču Mislinjske doline tudi sa
mostojna Komunalna banka. Ven
dar je prevladalo spoznanje, da 
samostojna banka ne bi bila kos 
vsem nalogam .v zvezi s pomočjo 
gospodarstvu koroške regije, zato 
so se priključili k celjski Kreditni 
banki.

V Slovenj Gradcu zdaj tri leta 
posluje podružnica Kreditne banke 
Celje, ki, kolikor pač najbolj mo
goče, rešuje težave gospodarstva 
oziroma nudi potrebno pomoč, ^de
loma tudi s pomočjo celotne Kre
ditne banke Celje. Slovenjegraška 
podružnica KB Celje dosega za
dovoljive poslovne rezultate. Po
sebej pomembno je, da so se v 
letošnjem letu povečale hranilne 
vloge za skoraj 5 milijonov din 
oz. za nad četrtino v primerjavi z 
letom I96b, naraščajo zlasti vezane 
vloge, čedalje več pa je tudi na
menskih varčevalcev za stanovanj
sko izgradnjo. Ob vsem pa se ve
ča tudi število imetnikov deviznih 
računov.

Omeniti je treba, da si slove
njegraška podružnica KB Celje 
prizadeva kar najbolj približati 
službo občanom oziroma urediti' 
prostore, v katerih poslujejo ban
čne ekspoziture. Tako je pred dve
ma letoma ustanovila ekspoziture 
na Ravnah in v Mežici, prav zdaj 
pa ureja nove prostotre za ekspo
ziture na Prevaljah in v Radljah 
ob Dravi. „

Pred kratkim so v Slovenjem 
Gradcu slavili 100-letnico bančniš
tva. V okviru slavja so pripravili 
razstavo dokumentov o razvoju 
bančništva v Mislinjski dolini, pri
pravili pa so tudi srečanje vseh 
bančnih uslužbencev.
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Konserviran grah 
doza 1/18 kom

Konserviran stročji fižol 
doza t/1 8 kom

Konserviran djuveč 
doza 1/1 8 kom

Paradižnikova mezga 
tuba 0.2 kg 10 kom

Goveja in kokošja juha 
zavitki 0 65

Vložene kumarice 
kozarec 0.800 6 kom

Paradižnikova paprika 
kozarec 0>800 6 kom

Paprika »Kapija« 
kozarec 0.800 4 kom

Paprična solata 
kozarec 0.800 4 kom

Ajvar
kozarec 0.800 4 kom

SADNI KOMPOTI
(marelica, breskev, jagoda, češ
nja, višnja, hruška, jabolka in 
sliva) doza 1/1 8 kom 
DŽEMI (marmelade)
(marelica, jagoda, breskev, ši
pek) kozarci 0,800 ccm 4 kom

PRIPRAVLJENA JEDILA

(sarma, grah z mesom, djuveč, 
stročji fižol z mesom, fižol s 
klobaso, fižol s pleskavico ali 
slanino) doze 1/1 kg 4 kom

SADNI SOKOVI
(borovnica, jagoda, ribez, ma
relica, breskev, malina, ro
bida. limona, pomaranča, viš
nja)
v tetrapaku 0,21 18 kom

POMARANČNI SIRDP — ste

klenica 1/11 1 kom

*.

OPOMBA DOBAVITELJA: Dobavitelj si pridržuje pravico, da pri sestavi paKet® ^ 
menja sestavo kompotov, džemov ip pripravljenih Jedil glede na razpo!ožljlv 
Učine letnega pridelka.

PRODAJNI POGOJI: za nakup paketov —
Nakup paketov se kreditira n a j V(*r do zneska G80.~ din |li
Kupec mora poravnati znesek za nakup paketov St. I, 2 in 3 najveC v PetOj 
obrokih s plačilom gotovine na žiro račun 401-1-512 »KONZERVA EXPORT« o

Mesečni odplačilni rok ne sme biti manjši od 70,— din
Z gotovino lahko kupite vsak paket posebej po želji kupca ^

Reklamiranje dobavljenih paketov priznavamo v 8 dneh po prejemu paKet® 
pismenem obvestilu

VSE INFORMACIJE ZA NAKUP DAJE:

POSLOVNO ZDRUŽENJE

EMONA MERKUR
LJUBLJANA, MIKLOŠIČEVA 38/11 
Telefon 316-279*


